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ORGANIZÁCIA

Stretnutie lodí IYFR 2240 na Jadrane spojené s preplavbou  
do Talianska (Vieste) a späť.

Plánujeme vyplávať z marín v okolí Splitu (Trogir, Kaštela, SigetDonji).

Predbežná trasa RSW 2024 je Split-Vis (35 nm) – Lastovo (40nm)  
– Vieste/ITA (60 nm) a späť.

Pre lode, ktoré si netrúfnu preplavbu Jadranu  
(skipper i bez licencie B) je alternatíva Mljet a okolie.

Posádky lodí jednoklubové, multiklubové, čisto pánske  
(dámske, párové) dvojice, zmiešané – ako komu vyhovuje.

Každá posádka si zabezpečuje vlastnú loď a ostatné  
technické náležitosti.

Za náležité správanie sa posádky je zodpovedný skipper.

Účastníci nemusia byť len rotariáni a ich partneri,  
ale aj iní rodinní príslušníci, priatelia a známi.  
Dôležité je, aby ste sa s nimi cítili dobre.

Ak máte záujem, ale nemáte skúsenosti 
s jachtingom, alebo nemáte skippera, 
ozvite sa tiež. Radi pomôžeme, podľa 
možnosti poskytneme skippera, alebo 
záujemcov skombinujeme s inými 
existujúcimi posádkami.

IYFR je najstarší rotariánsky fellowship – existuje od roku 1947. V našom 
dištrikte existuje od roku 2015, ale spoločné plavby organizujeme od 

roku 2011. Dnes má viac ako 20 aktívnych členov. Krstným otcom je Richard 
Konkolski, prvý Čechoslovák, ktorý sám preplával na plachetnici Atlantik 
(niekoľkokrát) a tiež niekoľkokrát oboplával svet.
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je mi cťou osloviť Vás opätovne na stránkach Rotary 
Good News – nášho časopisu, v ktorom spoločne zdie-
ľame najvýznamnejšie informácie o našom hnutí a plá-
noch, ako prispieť k lepšiemu svetu a šťastnejšiemu 
životu ľudí okolo nás. V našej každoročnej cieľavedomej 
činnosti spája naše Rotary kluby niekoľko spoločných 
míľnikov. Jedným z najvýznamnejších je konanie výročnej 
konferencie nášho Rotary International Dištriktu 2240 
Česká republika a Slovenská republika.

Dištriktová konferencia je jedinečnou príležitosťou spo-
jiť členov a lídrov Rotary a Rotaract klubov a dištriktu, 
vzácnych hostí, alumni a tiež hosťujúcich študentov 
z celého sveta, ktorí aktuálne trávia svoj výmenný študijný 
pobyt v niektorom z miest našich krásnych krajín. Dištrik-
tová konferencia je pre nás miestom bilancovania spoloč-
ných i individuálnych úspechov, zásluh a výsledkov, odo-
vzdávaním ocenení tým najlepším nielen spomedzi 
rotariánov, informovaním o našej činnosti, ale i o plánoch 
a úlohách do ďalších období. Konferencia je tiež priamou 
a najväčšou reálnou platformou na posilnenie a rozvoj 
existujúcich vzťahov medzi našimi členmi a klubmi 
a priestorom pre vytváranie nových kontaktov a priateľstiev.

Dištriktová konferencia 2024 sa v novodobej histórii 
Rotary uskutoční po prvý raz v Bratislave. Bude v sobotu 
18. mája 2024 v hoteli Radisson Blu Carlton. Výnimočnou 
však nebude len z tohto dôvodu. Oveľa významnejšie k jej 
výnimočnosti prispeje osobná účasť nastupujúcej prezi-
dentky Rotary International, Stephanie A. Urchik, na 
našej dištriktovej konferencii. Rotary International Pre-
sident-Elect Stephanie A. Urchik pricestuje do nášho 
dištriktu už niekoľko dní pred konferenciou, navštívi 
stretnutia viacerých Rotary klubov, stretne sa s predsta-
viteľmi Rotaract klubov, ale i našimi alumni a zástup-
cami Rotex-u. Prítomnosť nastupujúcej prezidentky 
Rotary International bude tiež príležitosťou na konzultá-
cie s lídrami klubov a dištriktu na pracovnom stretnutí 
v piatok 17.5.2024 v Bratislave, kedy sa uskutoční i prvá 
časť spoločenskej časti nášho programu. Cieľom spolo-
čenského programu je predovšetkým ukázať účastníkom 
krásy a čaro Bratislavy. 

Program samotnej konferencie je bohatý a rozmanitý, 
s dôrazom na témy, ktoré sú pre nás kľúčové. Dovoľte mi 
vyzdvihnúť niektoré z najvýznamnejších momentov, ktoré 
nás na nej čakajú:

Po slávnostnom otvorení a príhovoroch vzácnych hostí 
bude poskytnutý priestor budúcej prezidentke Rotary 
International na prednesenie a odovzdanie posolstva pre-

zidenta Rotary International Gordona McInallyho našim 
členom. Po správe o činnosti Dištriktu 2240 v roku 
2023/2024 bude čas predstaviť prioritné ciele DGE Josefa 
Meleckého na nadchádzajúci rok a predstavenie budúcich 
nominovaných guvernérov na ďalšie dva rotariánske roky.

Nosnou témou konferencie, ktorej bude venovaná 
panelová diskusia v samostatnom časovom bloku, bude 
kultúra spolupráce v Rotary a jej pretavenie do spolu-
práce s komunitou v miestach, kde naše Rotary kluby 
pôsobia, alebo v budúcnosti fungovať budú. Sú mestá 
a obce, kde naše kluby majú vybudované pevné vzťahy so 
zložkami verejného života, podnikateľským prostredím 
a neziskovými organizáciami pôsobiacimi v ich regióne, 
sú spoločensky uznávané a rozoznávané, avšak nie je to 
všade, alebo vždy tak. Interaktívna diskusia aj za účasti 
nastupujúcej prezidentky Stephanie Urchik by mohla byť 
inšpiratívna a prínosná pre všetky kluby a členov, ktorí 
sa zamýšľajú nad možnosťami, ako posilniť a rozšíriť 
dopad ich snahy a aktivít na svoje okolie a komunitu.

Popri dištriktovej konferencii rotariánov bude v priesto-
roch hotela Radisson Blu Carlton prebiehať i výročná 
konferencia Rotaract klubov nášho dištriktu. Ich pred-
stavitelia tiež vystúpia v našom programe so správou 
o svojej činnosti  a plánoch do blízkej budúcnosti. Výz-
nam a pozornosť, ktorú v našom hnutí venujeme službe 
mládeži, budú zdôraznené i záverečným vystúpením 
zahraničných výmenných študentov, ktoré bude slávnost-
ným vyvrcholením dištriktovej konferencie.

Vážené rotariánky, vážení rotariáni,
uvedomujem si vážnosť udalosti akou je dištriktová kon-
ferencia a teším sa na každého jedného z vás, ktorí sa 
k nám do Bratislavy pridáte. Verím, že spoločne vytvoríme 
atmosféru zdieľania, spolupráce, inovácie, posilnenia 
rotariánskych hodnôt a budovania vzájomných väzieb, 
ktoré nás spájajú nielen ako rotariánov, ale aj ako ľudí.

Srdečne vás pozývam, aby ste sa zúčastnili Dištriktovej 
konferencie D2240 a jej sprievodného programu, ktorého 
súčasťou bude aj jedinečná možnosť osobného stretnutia 
s nastupujúcou Rotary prezidentkou Stephanie A. Urchik. 

KATARÍNA ČECHOVÁ
Guvernérka Dištriktu 2240

R O T A R Y  I N T E R N A T I O N A L  (vznik 1905 v USA) je kreativní společenství s vysokým synergickým potenciálem. Má celosvětovou působnost, je nepolitické, 

národnostně a nábožensky tolerantní, podporuje rozvoj regionu (státu), v němž působí. Pro ČR a SR je společnou koordinační složkou Rotary Distrikt 2240. Emblém 

RI a pojmy jako ROTARY INTERNATIONAL, ROTARY, ROTARY KLUB a ROTARIÁN jsou mezinárodními zákony chráněná označení a jejich užití podléhá souhlasu ústředí RI. 

V Rotary klubech (samostatné právní subjekty) se sdružují špičkoví odborníci a odbornice nejrozmanitějších profesí. Členům a členkám Rotary nabízí kultivovaný životní 

styl podle jejich osobních zájmů, otevřené přátelské vztahy a další rozvoj jejich osobnosti. Rotary svými nezištnými aktivitami a všeobecně prospěšnými projekty 

(službami) pozitivně ovlivňuje širší komunitu v místě svého působení a napomáhá utváření občanské společnosti v duchu svého trvalého kréda: „Service above self.“

 

Názory publikované v tomto časopise se nemusejí shodovat se stanovisky Rotary International nebo Nadace Rotary. 

GLOSÁR

Milé čitateľky, milí čitatelia,
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„Rotary vytvára generáciu lídrov schopných 
budovať mier na celom svete. Štúdium v Rotary 
Peace Centers absolvovalo takmer 1 800 
štipendistov, ktorí nadobudnuté schopnosti 
uplatňujú vo viac ako 140 krajinách.“
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BŘEZEN Březen je měsícem projektů 
čisté vody, sanitárních potřeb a hy-
gieny, což známe jako projekty 
WASH (Water, Sanitation and Hy-
giene). Navíc, od 11. do 17. března 
slavíme Světový týden Rotaractu.

Přístup k čisté vodě, dostupnost 
základních sanitárních zařízení 
a možnost vykonávat řádnou 
osobní hygienu jsou základními 
lidskými právy. A přesto ohromujícím 2,2 miliardám lidí stále 
chybí přístup k nezávadné pitné vodě. Za posledních deset let 
investovala vaše Nadace Rotary přes 180 milionů dolarů do více 
než 2 500 projektů v oblasti vody a hygieny po celém světě. Ro-
tary je na místě a mění svět k lepšímu prostřednictvím globálních 
grantových projektů financovaných z vašich příspěvků Nadaci. 
Ale Rotary to nemůže zvládat samo. Navázali jsme partnerství 
s organizacemi, jako je USAID, abychom mohli nabízet řešení 
ve velkém měřítku. Partnerství Rotary – USAID již pomohlo ti-
sícům lidí v Dominikánské republice, na Filipínách, v Ghaně 
a v Ugandě získat přístup k vodě a hygienickým službám. 

Naše nadace je spojovacím článkem i pro další partnerství 
v oblastech týkajících se vody. Tak tomu bylo i v případě, kdy 
jsem spolupracoval s vedením Rotary distriktu 7020 na založení 
Národní iniciativy Haiti pro čistou vodu, sanitární a hygienickou 
péči (Haiti National Water, Sanitation and Hygiene Initiative), 
známé pod zkratkou HANWASH. Granty poskytované Nadací 
Rotary hrají klíčovou roli v naší strategii spolupráce s nevlád-
ními organizacemi, obcemi a vládními agenturami působícími 
v komunitách po celém Haiti. Úsilí Rotary o přístup k čisté vodě 
není jen prostým zajištěním základní potřeby. Díky přístupu 
k vodě se v komunitách může zvyšovat úroveň vzdělávání, 
zlepšuje se zdraví obyvatel a dochází k dalšímu rozvoji.

Když zmiňujeme partnerství, nemůžeme zapomenout na našeho 
nejbližšího spojence v rodině Rotary – na náš Rotaract. Angažo-
vanost, energie a nápady členů Rotaract klubů doplňují zkušenosti 
Rotary klubů a zvyšují náš společný pozitivní vliv na životy lidí. 
Přesto mnoho členů Rotary klubů stále neví, že od roku 2022 
mohou být aktivity Rotaract klubu podporovány z distriktních, 
jakož i z globálních grantů, což rozšiřuje možnosti naší vzájemné 
spolupráce. Vyzývám všechny Rotary a Rotaract kluby, aby pod-
porovaly naši vzájemnou užší spolupráci a angažovanost vůči 
naší Nadaci, ať už jde o společnou realizaci projektů prostřednic-
tvím Nadace Rotary nebo o společnou snahu jí na to přispívat.

Když zkombinujete projekty na úpravu vody a zajištění hygieny, 
přizvete k tomu Rotaract a využijete granty Nadace Rotary, zapíše 
se to do vašeho života, stejně jako tomu bylo v mém případě.

Překlad: PETR J. PAJAS, PDG

BARRY RASSIN   
Předseda Správní rady Nadace Rotary

R. GORDON R. MCINALLY
Prezident Rotary International

Jde o víc než základní 
potřebu

Preklad: IVAN BELAN, PDG

MAREC K mieru sa možno dopracovať mnohými spôsobmi. Sme 
radi, že v rámci našej rotariánskej komunity pôsobia Rotary 
Peace Fellows – absolventi mierových štúdií, ktorí sú dôkazom 
tejto skutočnosti. Rotary každoročne udeľuje až 130 štipendií na 
štúdium mieru a rozvoja. To, čo sa títo mieroví štipendisti naučia, 
ich pripravuje na prácu v oblasti prevencie a riešenia konfliktov 
a na podporu Pozitívneho mieru. Prinášame niekoľko príkladov 
kreatívnych spôsobov, ako mieroví štipendisti podporujú mier. 

PROPAGOVANIE UDRŽATEĽNOSTI Alejandra Rueda-Zarate spojila 
štipendium Rotary zamerané na podporu mieru a riešenia konflik-
tov s magisterským vzdelaním v oblasti energetiky a zdrojov, aby 
mohla intenzívnejšie napĺňať svoj sen o ochrane kolumbijského 
vidieka. V roku 2011 založila organizáciu NES Naturaleza, ktorej 
cieľom je umožniť poľnohospodárom v Kolumbii a na celom vidieku 
Latinskej Ameriky získať prístup k znalostiam a odbornej príprave 
na dodržiavanie noriem udržateľného poľnohospodárstva. Podpora 
zlepšila život takmer 4 500 farmárov a mnohých dokonca inšpiro-
vala k podnikaniu. Významným spôsobom teda prispela k propa-
gácii prírodnej aj sociálnej udržateľnosti v celej Latinskej Amerike. 
POTLAČENIE RASIZMU Štipendisti Geoffrey Diesel a Kathy Doherty 
uplatnili skúsenosti nadobudnuté počas štúdia mieru a rozvoja 
pri spoluzakladaní Projektu rasovej rovnosti – podvýboru Rotary 
Positive Peace Activators v Severnej Amerike, ktorý sa venuje 
skúmaniu spôsobov vytvárania mierovejšej spoločnosti prostred-
níctvom činností zameraných na potlačenie rasizmu. Projekt 
rasovej rovnosti sa hlbšie zaoberá tým, ako by osem pilierov Po-
zitívneho mieru mohlo podporiť úsilie o potlačenie rasizmu a snaží 
sa toto posolstvo šíriť v komunitách v celej Severnej Amerike. 
RIADENIE KATASTROF POMOCOU DÁTOVÝCH ÚDAJOV Jamie LeSueur 
získal prostredníctvom mierového štipendia Rotary magisterský 
titul v oblasti sociálnych vied v rámci výskumu mieru a konfliktov. 
V súčasnosti vedie sekciu núdzových operácií pre Medzinárodnú 
federáciu Červeného kríža a Červeného polmesiaca, kde zodpovedá 
za nastavenie riadiaceho a prevádzkového rámca pre spoluprácu 
zložiek v núdzových situáciách. Jamie poukazuje na skutočnosť, 
že dátové údaje z výskumov sú mocným nástrojom, ktorý vnáša 
rozvážnosť do zložitosti reakcií na katastrofy. Bez ohľadu na to, 
aké protokoly organizácia zavedie, najvyššiu efektivitu aj v tých 
najkomplikovanejších núdzových situáciách dosiahne vďaka 
tomu, že sa pri rozhodovaní opiera o výsledky výskumu. 

Tieto a stovky ďalších podobných príbehov ukazujú, ako Rotary 
vytvára generáciu lídrov pripravených a schopných budovať mier 
na celom svete. Štúdium v Rotary Peace Centers absolvovalo 
takmer 1 800 štipendistov, ktorí nadobudnuté vedomosti a schop-
nosti uplatňujú vo viac ako 140 krajinách.

LIST PREZIDENTA RI 

Myslite ako 
Rotary Peace Fellow

POSELSTVÍ PŘEDSEDY 
SPRÁVNÍ RADY NADACE ROTARY
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„Konajme v duchu našej vízie: 
Spoločne tvoríme svet, v ktorom sa ľudia 
spájajú a konajú s cieľom vytvoriť trvalú 
zmenu – na celom svete, v našich komunitách 
a v nás samotných.“
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Máme-li cokoli změnit, 
musíme začít

LIST PREZIDENTA RI 

DUBEN Pro mnohé moje spoluob-
čany jsou Bahamy místem, kde 
mohou relaxovat na plážích s bí-
lým pískem. Pro mě jsou Bahamy 
domovem. Je to můj milovaný svět.

Enviromentální hrozby, kterým 
moje souostroví čelí, jsou reálné. 
Naše korálové útesy, které jsou 
životně důležité pro biologickou 
rozmanitost, jsou ohroženy otep-
lováním moří a znečištěním. Zdá se, že hurikány a tropické 
bouře jsou s každým dalším rokem intenzivnější. Stoupající 
hladina moří představuje pro Bahamy existenční hrozbu, pro-
tože narušuje naše krásné pobřeží, a slaná voda navíc proniká 
do našich vzácných a omezených sladkovodních zdrojů.

Koncem loňského roku jsem měl to štěstí, že jsem mohl 
zastupovat Rotary na konferenci COP28 v Dubaji ve Spojených 
arabských emirátech, konané pod záštitou OSN a věnované 
změně klimatu. Ze setkání vzešlo společné uznání toho, že 
dosavadní pokrok v řešení změny klimatu je příliš pomalý. 
Účastníci konference mluvili o tom, že svět musí urychlit sni-
žování emisí skleníkových plynů, více pomáhat komunitám, 
aby byly odolnější vůči změnám klimatu, a mnohem více pod-
porovat ty nejzranitelnější země. Jak víte, ochrana životního 
prostředí je jednou z oblastí, na kterou se Rotary zaměřuje. 
S Nadací Rotary můžete zvýšit svůj pozitivní vliv tím, že spojíte 
vaše vlastní zdroje s kluby a oblastmi kdekoli na světě. Jen si 
představte ty možnosti. Možná že Rotary distrikty z Kanady 
a Austrálie by mohly chránit mokřady v Novém Jižním Walesu 
v Austrálii. Rotariáni z Brazílie, Indie nebo Tchaj-wanu by mohli 
vést grantové projekty zaměřené na školení zemědělců v udr-
žitelné agrikultuře třeba v indickém státě Ándhrapradéš. Rotary 
a Rotaract kluby z Baham, Jihoafrické republiky a New Yorku 
by mohly spolupracovat se svými distrikty na pomoci mé zemi 
při obnově jejích přírodních zdrojů, či se čas od času podílet na 
záchraně alespoň jednoho útesu nebo mangovníkového háje.

Problémy, kterým čelí naše životní prostředí, se zdají být 
zdrcující, dokud si neuvědomíte, že mnohé z nich jsou řešitelné. 
Existuje mnoho způsobů, jak prostřednictvím Rotary pomáhat. 
I když sami neřídíme nějaký projekt s grantem od Nadace Ro-
tary nebo od distriktu, či se na nějakém projektu nepodílíme 
jako dobrovolníci, můžeme přesto všichni přispět k ochraně 
životního prostředí tím, že přispějeme Nadaci Rotary.

Rotary nemůže zachránit planetu samo o sobě. Ale jak do-
kazuje náš pokrok v boji proti obrně, Rotary může mít velmi 
významný pozitivní vliv, když naši vizi lepšího světa uvedeme 
do pohybu a bez váhání prostě začneme.

Zmena vo vnútri

APRÍL Prežívame časy, ktoré doslova volajú po mieri. Blízky 
východ čelí najnepokojnejšiemu obdobiu za posledné roky. 
Vojna na Ukrajine je najväčšou vojnou v Európe od druhej 
svetovej vojny a v Sudáne a niektorých častiach strednej Afriky 
prebiehajú ozbrojené strety. Takmer každý kontinent zažíva 
veľký ozbrojený konflikt. 

Rotary môže zohrať dôležitú úlohu pri presadzovaní mieru. 
Často hovorím, že Rotary musí pracovať na dosiahnutí mieru 
rovnako agresívne ako tí, ktorí chcú viesť vojnu. Konajme 
v duchu našej vízie: „Spoločne tvoríme svet, v ktorom sa ľudia 
spájajú a konajú s cieľom vytvoriť trvalú zmenu – na celom 
svete, v našich komunitách a v nás samotných.“ Nikdy nesmieme 
stratiť zo zreteľa túto poslednú výzvu. Na to, aby sme dosiahli 
zmenu vo svete, musíme pracovať na zmene vo svojom vnútri. 

Je na nás, aby sme neustále presadzovali správanie smerujúce 
k budovaniu mieru medzi ľuďmi. Máme na viac, než spochyb-
ňovať motívy konania druhých ľudí a hneď sa urputne snažiť 
o najtvrdšie možné vysvetlenie. Po vypočutí slov, ktoré nás 
možno podráždia či urazia, sa pokúsme so značnou dávkou 
záujmu a súcitu zistiť zámer týchto urážlivých slov. Získame 
tak ďalšiu príležitosť prekonať to, čo nás rozdeľuje. 

Ak chceme byť majákom nádeje pre svet, začnime tým, že si 
budeme takýmito majákmi navzájom. Pomáhajme si nachádzať 
väčšie porozumenie a produktívne alternatívy k slovám, ktoré 
spôsobujú bolesť a nedôveru. Držme sa svojich zásad, ale nikdy 
nepochybujme o úprimnej snahe toho druhého konflikty ukon-
čiť a nie ich rozdúchavať. 

Spomínam si na prejav, ktorý predniesol americký senátor 
Robert Kennedy 4. apríla 1968. V onen strašný deň, keď bol 
zavraždený reverend Martin Luther King Jr., Kennedy mal prí-
hovor v Indianapolise pred publikom v prevažne afroamerickej 
štvrti, kde sa ľudia ešte len mali dozvedieť o zabití Dr. Kinga. 

Robert Kennedy publiku oznámil túto hroznú správu. Vy-
zdvihol úsilie Dr. Kinga a všetku jeho prácu v boji za spravodli-
vosť a mier. Následne sa spojil s rozhnevaným a smútiacim 
davom slovami: „Pre tých z vás, ktorí ste čierni a v dôsledku 
nespravodlivosti takéhoto činu ste v pokušení byť plní nenávisti 
a nedôvery voči všetkým bielym ľuďom, môžem len povedať, 
že vo svojom srdci cítim rovnaký druh pocitu. Mne tiež zabili 
člena mojej rodiny.“ Bolo to prvýkrát, čo verejne prehovoril 
o atentáte na prezidenta Johna F. Kennedyho. Zatiaľ čo v mno-
hých amerických mestách v tú noc prepuklo násilie, v India-
napolise sa tak nestalo. 

Práve v čase krízy a zúfalstva potrebujeme predovšetkým 
empatiu. Empatia je najmocnejším nástrojom mieru a je nevy-
hnutná, ak chceme urobiť prvé odvážne a pokorné kroky vedúce 
k vytvoreniu nádeje vo svete.

Překlad: PETR J. PAJAS, PDGPreklad: IVAN BELAN, PDG

BARRY RASSIN   
Předseda Správní rady Nadace Rotary

R. GORDON R. MCINALLY
Prezident Rotary International

POSELSTVÍ PŘEDSEDY 
SPRÁVNÍ RADY NADACE ROTARY
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Kanada 
RC Olds v Albertě vylepšuje své postupy 

poskytování grantů organizacím působí

cím v obci. V minulém listopadu uspořá

dali soutěž, na které zástupci asi tuctu 

organizací představili své návrhy. Soutěž 

byla organizovaná po vzoru Dračího 

doupěte, televizního programu CBC (po

dobný je také program Žraločí farma vy

sílaný v USA), v němž odvážní a úspěšní 

podnikatelé posuzují návrhy začínajících 

investorů. Každá organizace měla pět 

minut na to, aby přednesla svůj návrh, 

potom následovalo pět minut dotazová

ní členů panelu rotariánských „draků“, 

kteří o udělení grantu rozhodovali. Pre

zident klubu Randy Smith připouští, že 

podíl v hodnotě zhruba 10 000 dolarů by 

předkládající dostali bez ohledu na to, 

kdo v soutěži vyhrál. Říká však, že tento 

přístup nabitý temperamentem posky

tuje různým skupinám občanů, včetně 

členů Interact klubů a kadetů místního 

hasičského sboru, příležitost ke zdoko

nalení jejich prezentačních dovedností 

a předvedení své kreativity. 

Spojené štáty americké 
Opeľovanie väčšiny severoamerických 

druhov rastlín závisí od hmyzu, pre

dovšetkým od včiel. „Celý potravinový 

reťazec sa nezaobíde bez včiel,“ ho

vorí člen Rotary klubu Woodinville 

v štáte Washington, Dave Hunter. Klub 

realizuje projekt, ktorý pomáha vče

lám a zároveň skrášľuje predmestie 

Seattlu. Členovia používajú darované 

sudy na víno na zostrojenie kvetiná

čov, ktoré lákajú opeľovače. Miestne 

podniky môžu požiadať o inštaláciu 

takýchto kvetináčov pred svoje pre

vádzky za príspevok 150 dolárov 

ročne v prospech nadácie klubu. Na 

kvetináčoch sú QR kódy, ktoré náv

števníkov nasmerujú k informáciám 

o programe a význame opeľovačov na 

webovej stránke klubu. „Nejde nám 

iba o umiestňovanie kvetináčov, my 

prostredníctvom nich zároveň vzdelá

vame verejnosť,“ vysvetľuje Hunter, 

ktorý je majiteľom spoločnosti Crown 

Bees, zaoberajúcou sa predajom 

včiel, včelích úľov a ďalších produk

tov. Klub nadviazal tiež spoluprácu 

s mestom, podnikmi, záhradkárskym 

klubom a neziskovou organizáciou, 

s cieľom spoločne zorganizovať má

jový Sviatok opeľovačov. Festival pri

lákal približne 500 ľudí, ktorí si vypo

čuli najnovšie poznatky o včelách. 

ze světa

Lidé činu 
na celém světě
Text: BRAD WEBER 
Překlad do češtiny: PETR J. PAJAS, PDG
Preklad do slovenčiny: IVAN BELAN, PDG

3,5
milionu – tolik je 

v Kanadě podnikatelů

2
milimetre – veľkosť 

najmenšieho známeho 
včelieho druhu v Severnej 
Amerike – Perdita minima

Rotary klub Woodinville, Washington

Rotary klub 
Olds, Alberta

RC Jackson Hole, 
Wyoming

RC Grahamstown
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Maďarsko
Rotaract klub Kecskemét vstúpil na 

scénu, keď prevádzkovateľ letného 

tábora pre deti s Downovým syndró

mom či iným kognitívnym postihnu

tím v roku 2021 oznámil, že už nemô

že ďalej organizovať tento týždenný 

program. Iniciatíva na zachovanie 

programu sa stala „najväčším a naj

významnejším projektom nášho klu

bu“, približuje Anna Antalfalvi. Rov

nako ako ona, aj ďalší členovia tohto 

klubu úzko spojeného s univerzitou 

sú študentmi pedagogiky a psycho

lógie. „Naším cieľom je pomáhať 

deťom rozvíjať sa prostredníctvom 

aktivít počas dňa. Rodičia si tak môžu 

chvíľu oddýchnuť a konzultovať 

svoje problémy v rámci podporných 

skupín.“ Osem aktívnych členov klu

bu a niekoľko dobrovoľníkov vedie 

semináre, varí, obsluhuje a upratuje. 

Tábor, ktorý je pre účastníkov bezplatný 

(v roku 2023 sa zúčastnilo 17 detí a ich 

rodiny), stojí klub približne 3 100 do

lárov ročne. „Náš sponzorský Rotary 

klub nám tento rok po prvýkrát po

mohol zabezpečením stravy na jeden 

deň a prípravou jedál na ďalší deň,“ 

vysvetľuje Antalfalvi. „Keď sa osobne 

zoznámili s atmosférou tábora a výz

namom práce, ktorú tam vykonávame, 

rozhodli sa zaradiť tento program do 

svojho každoročného fundraisingové

ho plánu a pomôcť nám tak s financo

vaním tábora.“

India
Monzúnové dažde pravidelne bičujú štát 

Maháraštra. RC Mumbai Down Town Sea 

Land zabezpečil s podporou globálneho 

grantu vo výške 50 tis. dolárov výstavbu 

piatich kontrolných hrádzí, ktoré pomô

žu farmárskym rodinám zvládať záplavy 

v regióne Palghar. „Väčšina dažďovej 

vody odteká preč po povrchu, keďže te

rén je väčšinou kamenistý a tvorí ho tvr

dá pôda,“ vysvetľuje člen RC Chandra

prabha Khona, ktorý projekt riadil 

v spolupráci s RC Colombo na Srí Lanke. 

Úspešnej realizácii projektu významne 

pomohol príspevok takmer 30 tis. dolá

rov od bývalého prezidenta RC Mumbai 

Shabbira Rangwalu. Nové betónové prie

hrady umožnia poľnohospodárom rozší

riť zavlažovanie a pestovať ďalšie plodi

ny, ako aj zachytávať vodu na sanitárne 

účely a dopĺňať vodu do vyvŕtaných 

studní. Khona dodáva, že projekt povedie 

k „exponenciálnemu skoku“ v príjmoch 

poľnohospodárov. 

Jihoafrická republika 
To, co začalo vyprávěním odhodlané 

zdravotnice americkým rotariánům 

o nedostatku vody v Jihoafrické repub

lice, se rozvinulo v partnerství, které 

vedlo ke změnám v kuchyních, koupel

nách a dalších hygienických zařízeních 

téměř tuctu škol pro více než 7 200 

žáků. Byla to Julia Heemstra, která vy

rostla v Jihoafrické republice, kdo 

v roce 2018 o tomto problému promlu

vil na setkání RC v Jackson Hole ve Wy

omingu. Členové tohoto klubu se roz

hodli, že jí pomohou a poskytnou ruční 

vodní filtry s tím, že jsou připraveni 

udělat víc. Julia Heemstra propojila ro

tariány z Wyomingu s Rotary klubem 

v Grahamstownu v Jihoafrické republi

ce. „Měli nestálé zásobování vodou. 

Když pak neteče voda, musí se zavřít 

i škola,“ říká Stuart Palmer, bývalý gu

vernér distriktu 5440. Kluby se spojily 

a požádaly o globální grant a získaly 

také distriktní grant na modernizaci vo

dovodních systémů v dalších 10 ško

lách. V roce 2022 oba kluby získaly glo

bální grant 400 tis. dolarů pro dalších 

sedm škol. „Je úžasné být svědkem ne

uvěřitelné změny. Nejenže je najednou 

dost vody, ale na všech těch školách 

získáváte vysoký kredit,“ říká Palmer. 

728

156,21

Tolik je v Jihoafrické republice 
veřejných škol, kde jsou latríny 
nad jámou jedinými toaletami

cm – rekordný 
24hodinový úhrn 

zrážok na jednom 
mieste v Indii

419
tisíc – odhadovaný počet ľudí 
s Downovým syndrómom 
v Európe v roku 2015

RC Jackson Hole, 
Wyoming

RC Grahamstown

Rotary klub Mumbai 
Down Town Sea Land

Rotaract klub Kecskemét
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zo sveta

SVETOVÝ KONGRES RI  2024 

Tematické bloky šité na mieru
V hlavnej sále Svetového kongresu Rotary International sa 
z centrálneho pódia šíri významnosť Rotary, ktorú naplno precítite pri 
aplaudovaní spolu s tisíckami ďalších kolegov rotariánov. Keď sa 
presuniete do zasadačiek pripravených na diskusiu o konkrétnych 
tematických blokoch, budete sa môcť cielene zamerať na témy ktoré 
vás zaujímajú a hlbšie sa ponoriť do ich problematiky.
Text: EVA REMIJAN-TOBA, preklad: IVAN BELAN, PDG (SK), PETR J. PAJAS, PDG (CZ)

Singapure budete mať na výber 
z desiatok rôznych tematických 
blokov, z ktorých si môžete odniesť 

skvelé nápady ako zlepšiť klubový život, 
svoju komunitu a svet. 

Dozviete sa viac o spôsoboch spájania 
silných stránok členov Rotary a Rotaract 
klubov, o riešení problémov s náborom 
a udržaním si členov, či zlepšení dušev-
nej pohody – svojej vlastnej, ako aj ľudí 
okolo seba. 

Možno chcete viesť klub alebo orga-
nizovať podujatie s nulovou uhlíkovou 
stopou, spolupracovať s partnermi ako 
je nadácia Habitat for Humanity, prizvať 
odborníkov na projektové poradenstvo, 
alebo zvýšiť členstvo v Interact kluboch. 
Každej z týchto tém sa bude venovať sa-
mostatný tematický blok. 

Získajte tipy, vďaka ktorým zrealizujete 
nové projekty a dlhodobé iniciatívy oveľa 
úspešnejšie ako predtým, čím členov vášho 
klubu privediete k celoživotnej láske k Ro-
tary. Toto sú len niektoré z tém, o ktorých 
sa bude diskutovať: meranie výsledkov na 
preukázanie dopadu, budovanie mostov 
medzi členmi všetkých vekových kategórií, 
vytvorenie klubu po akom ste vždy túžili, 
a využívanie umelej inteligencie v Rotary. 

Na tematické bloky organizované 
v dňoch 27.–29. mája nie je potrebná re-
gistrácia, no odporúča sa prezrieť si celý 
predbežný zoznam podujatí na webovej 
stránke kongresu a vopred si naplánovať, 
ako hodláte byť tvorcom nádeje vo svete. 
Dokonca jeden z blokov dokonale zapadá 
do tejto témy: Šírenie dobra vo svete – za-
čínajúc v Singapure.

ezinárodní kongres Rotary v Singapuru 

nabídne tolik speciálních akcí a exklu-

zivních zážitků, že si budete chtít naplánovat 

svůj čas co nejlépe. Přijeďte včas nebo zů-

staňte v Singapuru i po kongresu konaném ve 

dnech 25.–29. května, abyste se mohli zúčast-

nit prohlídky připravené pro rotariány nebo se 

setkat s potenciálními obchodními partnery 

působícími v této ekonomické velmoci, která je 

domovem tolika velkých korporací. A nezapo-

meňte se zaregistrovat na nějakou další akci, 

abyste se mohli vmísit mezi její účastníky.

Organizační výbor hostitelského distriktu 

pro vás připravil zájezdy po Singapuru a jeho 

okolí. Rezervace je dostupná na stránkách 

rotarysingapore2024.org. Tak např. jeden 

pohodlný třídenní výlet do sousední Malajsie 

zahrnuje procházku po historických památkách 

Kuala Lumpuru a je spojen s návštěvou místní 

dílny na barvení batikovaných látek. Soukromá 

prohlídka, při které se seznámíte s komuni-

tami imigrantů a kulturou pouličních center 

ve městě, zahrnuje ochutnávky jídel na trzích 

v čínských, indických a malajsijských čtvrtích.

Rotariáni ze Singapuru vás zvou na Noc 
pohostinnosti, plnou kulturních a gastrono-

mických akcí pořádaných na řadě významných 

míst v centru města. Na setkání dárců Nadaci 

Rotary, které je otevřené všem, si účastníci bu-

dou mít možnost vyslechnout příběhy o tom, 

jaký vliv má poskytnutá podpora. Významní 

dárci a členové společností Arch Klumph, 

Legacy, Paul Harris nebo Bequest se mohou 

registrovat na stránkách kongresu. Absolventi 

mezinárodní výměny mládeže organizované 

Rotary budou mít možnost se sejít a sdílet 

mezi sebou své nápady na předběžné mlá-

dežnické konferenci Youth Exchange Officers 
Preconvention, konané ve dnech 24.–25. květ-

na, tedy ještě před Kongresem RI.

A nezapomeňte, že když se zdržíte, můžete 

se i po kongresu zúčastnit Asijsko-pacifické 

regionální konference Rotaractu ve dnech 

1.–4. června. Ať už si pro svou cestu vybere-

te jakýkoli zážitek spojený s aktivitou Rotary, 

budete tím se všemi sdílet naději na lepší svět 

ve smyslu loga „Sharing Hope With the World“.

UPRAVTE SI 
SVŮJ PROGRAM 
PRO KONGRES

V

M
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Téma

Text: PDG FRANTIŠEK RYNEŠ

HISTORIE
Nahlédnout do minulosti, to je v kterémkoliv oboru lidské 
činnosti velmi zajímavé. A nejen to. Historie je především 
poučná. Aktuální vydání Rotary Good News se vrací 
k období před vznikem našeho distriktu a prvního Rotary 
klubu Praha. Doufám, že Svatopluk Jedlička použije 
nové poznatky k rozšíření letité publikace Fenomén 
Rotary. Jak to bylo se vznikem rotariánských lokálních 
časopisů? Nedávno se vydavatelé těchto periodik sešli 
v „hlavním stanu“ RI v Evanstonu aby se poradili o jejich 
dalším směřování. Pomůže nám umělá inteligence? 
Z minulosti vychází i film o legendárním zachránci 
židovských dětí z Československa, skvělým organizátorem 
sirem Wintonem. Promítání se líbilo i prezidentu České 
republiky Petru Pavlovi. Zkrátka, historie nás nejen  
poučuje, ale i baví.
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téma

H I S TÓ R I A 

Dejiny mediálnej 
skupiny Rotary Global 
Media Network
Rotary International sa môže pochváliť unikátnou komunikačnou sieťou. 
Jej súčasťou je časopis Rotary, ktorý je oficiálny časopis Rotary v anglickom 
jazyku vychádzajúci v Evanstone, v štáte Illinois, v Spojených štátoch amerických. 
Mediálnu skupinu Rotary Global Media Network (predtým Rotary World Magazine 
Press) tvorí 32 licencovaných regionál nych časopisov, ktoré sú nezávisle vydávané 
v jednotlivých krajinách po celom svete. Týchto 32 regionálnych časopisov 
vychádza v 26 rôznych jazykoch, v 130 krajinách a ich celkový náklad je 
754 000 kusov. Táto úspešná komunikačná sieť sa podobne ako Rotary 
za posledné storočie neustále rozrastá.

Text: JENNIFER GILBERT, preklad: KAROLÍNA KOLLÁROVÁ

rvé číslo oficiálneho časopisu Rotary 
vyšlo v januári 1911 pod názvom The 

National Rotarian. Išlo o predchodcu 
časopisu The Rotarian a aktuálnej verzie 
časopisu Rotary. Jeho prvým redaktorom 
a vydavateľom bol Chesley R. Perry, prvý ge-
nerálny tajomník Rotary International. V jeho 
prvom čísle sa uvádza, že tento časopis slúžil 
Perrymu a zakladateľovi Rotary International 
Paulovi P. Harrisovi na šírenie ich posolstiev. 
Časopis bol určený „nie len do každého Ro-
tary klubu, no i každému rotariánovi“. Účel 
časopisu Rotary a mediálnej skupiny Rotary 
Global Media Network sa odvtedy nezmenil, 
keďže i naďalej ide o jediné komunikačné 
spojenie medzi vedením Rotary International 
a jednotlivými rotariánmi po celom svete. 
Obe tieto entity sa neustále snažia o to, aby 
boli ich čitatelia dobre informovaní o Rotary.

Prvý regionálny časopis začal vo Veľ-
kej Británii a Írsku vychádzať v roku 1915, 
krátko po vzniku časopisu The National 
Rotarian. V 20. rokoch 20. storočia začal 
v Austrálii vychádzať predchodca časopisu 
Rotary Down Under. Išlo o regionálny časo-
pis, ktorý je zodpovedný za vznik štatútu 
„schváleného a predpísaného“ časopisu, 
čo znamená, že regionálny časopis musel 
spĺňať určité štandardy a byť schválený 
Radou Rotary International. Tento austrál-
sky časopis bol prvý, ktorý neskôr získal 
od Rotary International takéto schválenie. 
Regionálne časopisy začali v štátoch kon-

tinentálnej Európy vychádzať v 20. a 30. 
ro koch 20. storočia, no ich vydávanie bolo 
počas druhej svetovej vojny pozastavené.

Zakladatelia troch regionálnych časopi-
sov v Latinskej Amerike boli budúci popred-
ní predstavitelia Rotary. El Rotario Peruano 
je oficiálny regionálny časopis Peru, ktorý 
bol založený v roku 1933. Jeho zakladate-
ľom je Fernando Carbajal Segura, prezident 
Rotary International v rokoch 1942–1943. 
Časopis Rotarismo en Mexico bol zase za-
ložený v roku 1974, pričom jeho redaktorom 
bol Frank J. Devlyn, prezident Rotary Inter-
national v rokoch 2000–2001. Predchodcom 
brazílskeho časopisu Rotario bol vestník 
s názvom Notras Rotarias založený v roku 
1924. Jeho prvým redaktorom bol J. Thomas 
Saboya e Silva, ktorý bol v tom čase prezi-
dentom novozaloženého Rotary klubu Rio 
de Janeiro. Tento klub bol prijatý do Rotary 
International len rok predtým.

V súčasnosti časopis Rotary a mediál-
na skupina Rotary Global Media Network 
navzájom aktívne spolupracujú a ťažia zo 
vzájomného pracovného vzťahu. Dochádza 
tak k voľnej výmene informácií, ako aj od-
borných znalostí a pomoci v danej oblasti. 
To umožňuje Rotary International šíriť svoje 
medzinárodné posolstvo. Každý mesiac sú do 
regionálnych časopisov zasielané materiály 
z časopisu Rotary: rôzne články či fotografie, 
list prezidenta, posolstvo predsedu správ-
nej rady Nadácie Rotary, správy o pokroku 

v eradikácii detskej obrny, špeciálne edície 
otázok a odpovedí, ako aj články o budúcom 
prezidentovi/prezidentke, o zaujímavých 
rotariánskych témach, či o medzinárodných 
kongresoch. Hoci tieto regionálne časopi-
sy pomáhajú šíriť posolstvo Rotary, každý 
z nich si zachováva svoju individualitu, ná-
rodný charakter a redakčnú slobodu.

Táto pestrá vzorka časopisov sa však vy-
víjala dlhé roky. Regionálne časopisy Rotary 
nezačalo vydávať Rotary International, ale 
rotariáni v jednotlivých krajinách. Časopisy 
vznikali, aby zaplnili rotariánsku informač-
nú medzeru lokálnym spôsobom a často 
v miestnom jazyku. V prvých rokoch neexis-
tovali žiadne pravidlá alebo oficiálne zásady, 
ktoré by sa vzťahovali na tieto časopisy. Nie-
ktorí dokonca vnímali regionálne časopisy 
ako konkurenciu časopisu The Rotarian.

Postupne však vznikala snaha o to, aby 
sa regionálne časopisy stali oficiálne uzna-
nými a aby pre ne vznikol systém pravidiel 
a usmernení. Kampaň, ktorá viedla k „zo-
ficiálneniu“ regionálnych časopisov, mal 
v 70. rokoch 20. storočia na starosti rotarián 
Paul Henningham a jej cieľom bolo, aby 
regionálne časopisy mohli od Rady Rotary 
International získať štatút „schválených 
a predpísaných“ časopisov. Henningham bol 
v tom čase redaktorom jedného z novších 
regionálnych časopisov s názvom Rotary 
Down Under, ktorý sa zameriaval na Aus-
tráliu, Nový Zéland a Oceániu.

P
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Podľa zápisnice z Rady riaditeľov Rotary 
International z októbra a novembra 1977 
prijala legislatívna rada v San Franciscu na-
riadenie 77–67, ktoré umožňovalo každému 
členovi Rotary klubu vybrať si, či si predplatí 
oficiálny časopis, alebo „predpísaný“ regio-
nálny časopis Rotary. Nariadenie čiastočne 
pozmeňovalo článok XIX stanov Rotary 
(v súčasných stanovách článok 21, oddiel 
21.020.1) pridaním nasledujúceho odseku:

Oddiel 3-a: Každý klub mimo Spojených 
štátov amerických a Kanady, s výnimkou 
nižšie uvedených prípadov, stanoví ako pod-
mienku členstva povinnosť každého aktív-
neho, staršieho aktívneho alebo bývalého 
služobného člena predplatiť si aspoň po 
dobu svojho členstva oficiálny časopis Ro-
tary International, alebo regionálny časopis, 

ktorý pre tento klub schválila a predpísala 
Rada riaditeľov Rotary International.

Viceprezident Ken Scheller bol v tom čase 
veľmi aktívny pri presadzovaní týchto zmien 
v rámci Rady Rotary International. Pred 
týmto rozhodnutím nemali rotariáni podľa 
stanov RI možnosť predplatiť si regionál-
ny časopis. Podľa pôvodných stanov RI si 
rotariáni museli predplatiť časopis The Ro-
tarian, alebo časopis v španielskom jazyku 
Revista Rotaria, ktorý predtým vydávalo 
ústredie Rotary.

Licencované regionálne časopisy sú po-
vinné každý mesiac uverejňovať obsah, 
ktorý vytvorí Rotary. Zároveň si však za-
chovávajú určitú mieru redakčnej slobody 
v rámci zásad stanovených ich vlastnými 
riadiacimi orgánmi, pričom však musia byť 

v súlade s usmerneniami Rady Rotary In-
ternational. Každý certifikovaný regionálny 
časopis podlieha certifikačnému procesu, 
aby sa zaručilo, že spĺňa všetky potrebné 
špecifikácie. Rada Rotary International 
schválila tento certifikačný štandard na 
svojom zasadnutí vo februári 1999 a tento 
štandard platí od júla 2000. Najväčším ak-
tívom regionálnych časopisov je obetavosť 
verných rotariánov, ktorí tieto časopisy 
vytvárajú a dohliadajú na ne. Redaktorov 
regionálnych časopisov, či už sú to platení 
profesionálni novinári alebo dobrovoľníci, 
bývalých guvernérov, či nových členov spája 
silná oddanosť ideálom rotariánskej služby 
a odhodlanie poskytovať informácie a in-
špiráciu o Rotary všetkým svojim čitateľom 
po celom svete.

Časopisy vznikali, 
aby zaplnili rota rián
sku informačnú 
medzeru lokálnym 
spôsobom a často 
v miestnom jazyku. 
V prvých rokoch 
neexistovali žiadne 
pravidlá, alebo 
oficiál ne zásady, 
ktoré by sa vzťa ho
vali na tieto časo
pisy. Niektorí 
dokonca vnímali 
regionálne časopisy 
ako konkurenciu 
časopisu The 
Rotarian.
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A I 

AI pro začínající reportéry 
aneb co mohu udělati dnes, 
přenechám AI

To, že umělá inteligence (AI) je kolem nás a že se rychle učí a proniká do 
všech koutů lidských oborů, asi už nikdo nepochybuje. Jsme svědky stávek 
umělců a kreativců, kteří se bijí o své know-how, protože AI dokáže psát, 
malovat a „točit“ filmy bez fyzického přispění člověka. Tedy spíše, abych byl 
přesný, tak pouze na pokyny člověka zadávajícího parametry. Zamyslel jsem 
se proto, jak by mohla AI pomoci při zpracovávání podkladů pro RGN. 
Nejenom že jsem pro článek o setkání vydavatelů rotariánských magazínů 
použil pouze suchý zápis z jednání a AI (v tomto případě ChatGPT4.0) z toho 
vytvořila celkem slušnou reportáž, tak pro můj sloupek jsem byl ještě 
stručnější, a pak už jsem jen kontroloval faktický stav, protože AI umí lhát 
bez mrknutí oka. Třetím použitím AI v tomto čísle je ukázka toho, jak základní 
nudný článek se dá změnit jen zadáním příkazu „přepiš ve stylu...“. Posuďte 
sami, jak to zafungovalo. Nic jsem v tomto případě nekontroloval ani 
nedoplňoval, abych zachoval autenticitu, i když pro opravdové použití vždy 
doporučuji minimálně faktografickou kontrolu. Možná toho využijete sami, 
až vám někdo z klubu řekne, že neumí napsat zprávu do RGN, na Facebook 
nebo na distriktní web. Stačí pár řádek a AI vám tu reportáž připraví.
Text: IPDG GEORGE J. PODZIMEK

ORIGINÁL

Víkend bude patřit velikonočnímu tvoření 
v dukovanském infocentru.
Přímo v infocentru elektrárny si budou moci 
malí i velcí návštěvníci vyrobit dekorace pro 
výzdobu jejich domovů na blížící se veliko-
noční svátky. Připravené budou dílny na 
výrobu pomlázek, mramorových vajíček, ale 
i slaměných slepiček a zajíčků nebo kuřátek 
v trávě. Návštěvníci si svoje výrobky odnesou 
domů pro radost o svátcích i pro vzpomínku 
na návštěvu dukovanské elektrárny. Tvořivé 
dílny povedou zkušení pracovníci student-
ského klubu Halahoj Třebíč. V sobotu i v ne-
děli dopoledne se návštěvníci mohou těšit 
na loutkovou pohádku Zvířátka a loupežníci 
v podání Dřevěného divadla. 

Všichni příchozí mohou také využít pro-
hlídky Infocentra za doprovodu průvodkyň 
nebo si vyzkoušet virtuální brýle, které vás 
přenesou k reaktoru nebo na vrchol 125 me-
trů vysoké chladicí věže. (Brýle jsou jenom 
pro starší 12 let.)

Tematické víkendy se konají v infocentru 
elektrárny pro velký zájem již poněkolikáté. 
Tradičně je to v období před Vánoci a Veliko-
nocemi. Zrekonstruované infocentrum nabí-
zí pro podobné aktivity atraktivní prostředí. 
Vedle těchto tematických programů se zde 
konají také zajímavé přednášky různých 
osobností a pořádají noční nebo speciální 
víkendové prohlídky.

HUMORNÉ, URČENÉ PRO 
GENERACI Z

Přichystejte se na neuvěřitelně kreativní 
víkend plný velikonočního tvoření 
v dukovanském infocentru! Ano, správně 
jste slyšeli, v infocentru elektrárny si 
budete moci vyrobit úžasné dekorace 
pro váš domov a připravit se na blížící 
se velikonoční svátky.
Tady to bude žít! Budou tu dílny na výrobu 
pomlázek, mramorových vajíček a dokon-
ce i slaměných slepiček, zajíčků a kuřátek 
v trávě. Co víc, tyto tvořivé kousky si bu-
dete moci odnést domů a udělat si s nimi 

1

2
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radost během svátků. A nejen to, budou 
vám připomínat ten úžasný den strávený 
v dukovanské elektrárně!

Ale nebojte se, nebudete to dělat sami. 
Zkušení pracovníci studentského klubu 
Halahoj Třebíč vás provedou těmito tvoři-
vými dílnami, aby vaše umělecké výtvory 
byly ještě lepší. A to není všechno! V sobo-
tu i v neděli dopoledne se můžete těšit na 
loutkovou pohádku Zvířátka a loupežníci, 
kterou předvede Dřevěné divadlo. To bude 
úžasné zážitkové představení!

A to není všechno, co vám infocentrum 
nabízí. Můžete si také prohlédnout samotné 
infocentrum s průvodkyněmi nebo si vy-
zkoušet virtuální brýle, které vás přenesou 
přímo k reaktoru nebo na vrchol 125 metrů 
vysoké chladicí věže. Ale pozor, brýle jsou ur-
čené pouze pro odvážné jedince starší 12 let!

Tematické víkendy v infocentru elektrárny 
jsou vždy obrovským hitem a tentokrát to 
nebude jinak. Infocentrum nabízí skvělé 
prostředí pro podobné aktivity a stává se 
místem, kde se scházejí nadšenci a zvídavci. 
Vedle těchto skvělých programů si tu můžete 
poslechnout zajímavé přednášky od různých 
osobností a dokonce se zúčastnit nočních 
nebo speciálních víkendových prohlídek.

Takže neváhejte a přijďte si užít tento ne-
uvěřitelně kreativní víkend v dukovanském 
infocentru. Těšíme se na vás!

BOMBASTICKÉ

Připravte se na neuvěřitelně vzrušující 
a ohromující víkend plný kreativity 
a radosti v dukovanském infocentru! Ano, 
máte správně! Přímo v srdci elektrárny 
vás čeká nezapomenutelný zážitek plný 
velikonočního tvoření.
Zde se rozehraje symfonie umění! Dílny vám 
umožní vytvořit nejenom úžasné pomlázky, 
mramorová vajíčka, ale také slaměné sle-
pičky, zajíčky a kuřátka v trávě. Vaše tvůrčí 
kousky budou nejen zdobit váš domov, ale 
také budou připomínat ten okamžik, kdy 
jste se stali součástí dukovanské elektrárny!

Ale to není všechno! Naše týmy z Ha-
lahoj Třebíč, zkušené a plné nadšení, vás 
provedou těmito tvořivými dílnami, abyste 
přinesli do světa ještě větší umělecké po-
klady! A to není konec! V sobotu i v neděli 

dopoledne se můžete těšit na ohromující 
loutkovou pohádku Zvířátka a loupežníci, 
kterou předvede slavné Dřevěné divadlo. To 
bude představení, které vás pohltí a přenese 
vás do světa fantazie!

Ale to není všechno, co vás v infocentru 
čeká! Můžete se procházet samotným in-
focentrem s našimi výjimečnými průvod-
kyněmi nebo si vyzkoušet virtuální brýle, 
které vás okamžitě přenesou přímo k neu-
věřitelnému reaktoru nebo na vrchol naší 
monumentální 125 metrů vysoké chladicí 
věže. Ale pozor! Tyto bravurní brýle jsou 
určené pouze pro odvážné jedince starší 
12 let!

Tematické víkendy v infocentru elek-
trárny jsou vždy ohromujícím triumfem, 
a tentokrát to nebude jinak! Infocentrum 
je místem, kde se setkávají neohrožení nad-
šenci a objevitelé, kde se rodí nové příběhy 
a vznikají neuvěřitelné vzpomínky. Kromě 
těchto fantastických programů můžete také 
naslouchat fascinujícím přednáškám od vý-
znamných osobností a zúčastnit se nočních 
nebo speciálních víkendových prohlídek.

Nepromeškejte tento neskutečný víkend 
plný neuvěřitelného umění a radosti v duko-
vanském infocentru! Jsme nadšeni, že vás 
můžeme přivítat, a těšíme se na vaši účast!

ČISTĚ FAKTICKÁ ZPRÁVA

V dukovanském infocentru se bude konat 
víkendová akce zaměřená na velikonoční 
tvoření. Návštěvníci budou mít možnost vy-
robit si vlastní dekorace pro domov, včetně 
pomlázek, mramorových vajíček, slamě-
ných slepiček, zajíčků a kuřátek v trávě. 
Výrobky si budou moci odnést domů. Dílny 
budou vedeny pracovníky studentského 
klubu Halahoj Třebíč. V sobotu a neděli 
dopoledne bude také předvedena loutková 
pohádka Zvířátka a loupežníci, kterou při-
praví Dřevěné divadlo. Prohlídky infocentra 
s průvodkyněmi budou k dispozici, stejně 
jako možnost vyzkoušet si virtuální brý-
le, které přenášejí do reaktoru a na vrchol 
chladicí věže. Brýle jsou vhodné pouze pro 
osoby starší 12 let. Tematické víkendy v in-
focentru elektrárny jsou oblíbené a často 
navštěvované. Kromě tvořivých aktivit se 
zde konají přednášky a speciální prohlídky.

hoj čtenáři! Připravte se na divokou 
jízdu, protože dnes se ponoříme do 

světa umělé inteligence a jejího nekonečného 
potenciálu při psaní zpráv a úpravě dlouhých 
a nudných textů. Ano, hádáte správně – AI se 
stává vaším nejlepším spisovatelem a nudařem 
v jednom! Pamatujete si ty dlouhé a zdlouhavé 
články, které vás donutily usnout na klávesnici? 
S AI už tyto časy skončily! S její pomocí můžete 
nechat svou nudnou práci na ní a ona za vás 
vytvoří poutavé, strhující a dokonce i humorné 
zprávy. AI je jako ten nejlepší kamarád, který 
ví, jak vás bavit! Ale to není všechno. AI je také 
mistrem úprav a zkracování textů. Zapomeňte 
na zdlouhavé věty a zbytečné slova - AI je tu, 
aby vám pomohla získat to nejlepší z vašich 
textů. Upravuje a zkracuje tak rychle, že vám 
zbývá čas na kávu a dokonce i na přečtení dal-
šího článku! A teď se přesuňme k humornému 
až satirickému stylu AI. Máte rádi černý humor? 
AI také! Díky jejímu nekonečnému datovému 
vědomí je schopna generovat vtipy, které by 
vás rozesmály až do slz. Jen si představte, jaké 
to bude, mít nejlepšího kamaráda, který vám 
stále říká ty nejvtipnější věci! Ale nebojte se, 
AI není jen o humoru a zkracování textů. Je to 
váš věrný společník, který vám pomáhá získat 
ty nejlepší informace. S AI můžete snadno vy-
hledávat a analyzovat data, získávat relevantní 
informace a přinášet čtenářům to nejaktu-
álnější a nejzajímavější. Takže, milí čtenáři, 
AI je tady, aby vám pomohla vytvořit zprávy, 
které jsou nejen informativní, ale také zábavné 
a strhující. Je to váš nejlepší spisovatel a nudař 
v jednom balení! Použijte AI a překvapte svět 
svými geniálními články, které vás zvednou 
ze židle a rozesmějí každého! A teď si dovolte 
zavřít oči a představit si, jak bude váš život 
jednodušší s AI na vaší straně. Až se probudíte 
ze svého krátkého odpočinku, nezapomeňte se 
podělit o své úspěchy s AI a dělejte si srandu 
na účet těch, kteří ještě neobjevili její úžasnou 
sílu! Děkuji vám, že jste strávili chvilku s naším 
humorným pohledem na AI. Doufám, že jste si 
to užili stejně jako já při psaní tohoto sloupku. 
A nezapomeňte, AI je tu, aby vás bavila, zkraco-
vala texty a přinesla do vašeho života ten nej-
lepší humor. Takže se do toho pusťte a nechte 
AI zazářit! Přeji vám skvělý den plný kreativity 
a AI příhod!

AI: NEJLEPŠÍ SPISOVATEL 
A NUDAŘ V JEDNOM!

A

IPDG GEORGE J. PODZIMEK

JAK TO VIDÍM JÁ

3

4

Poznámka: Sloupek připravila 
AI, když jsem požádal o před-
stavení sama sebe. Ale příště 
už to budu zase já, nebo ales-
poň převážně já... 

AI 
GENERATED
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S E M I N Á Ř  V Y D A V AT E L Ů 

Digitální revoluce Rotary: 
Přijetí budoucnosti 
magazínů Rotary
V odvážném skoku směrem k budoucnosti se seminář editorů regionálních 
časopisů Rotary, vedený Jeffrym Cadorettem, členem komunikačního výboru 
RI, vydal na misi předefinování podstaty vydávání časopisů v digitální éře. 
V rychle se vyvíjejícím světě spotřeby médií a globálním vzestupu konektivity 
tento seminář představoval zářivý příklad inovace, s cílem přeměnit tradiční 
formáty časopisů do dynamických, významných platforem, které rezonují  
na místní i globální úrovni.
Text: CHAT GPT 4.0, IPDG GEORGE J. PODZIMEK

Seminář pokračoval nahlédnutím do sfér 
Public Radio WBEZ Chicago a Chicago Sun 
Daily News. Diskuse poukázala na univer-
zální výzvu a příležitost, kterým čelí média 
dnes: transformovat se a zůstat relevantní. 
Přímé svědectví o tom, jak tyto instituce 
navigují své transformace, poskytlo cenné 
lekce o odolnosti, convergenci a inovaci.

Podpora inovací a spolupráce je cestou 
vpřed pro Rotary časopisy. Jednání semináře 
ohledně sdílení obsahu a navigace v autor-
ských právech poskytla úrodnou půdu pro 
diskuse, které mají přeformovat budoucnost 
redakčních snah Rotary. Tuto část semináře 
vedl již zmiňovaný šéfredaktor Huang spolu 
s jeho týmem Rotary Magazínu, sociálních 
médií a správy webového obsahu, včetně 
Ryana Hylanda a Gunduly Miethke. Tato 
část semináře zdůraznila klíčový význam 
spolupráce a inovace v digitální době.

Dialog začal průzkumem výzev a příležitostí 
spojených se sdílením obsahu mezi Rotary 
publikacemi. Konsensus byl jasný: ačkoli cesta 
k efektivní spolupráci se může jevit obtížná, 
již byly učiněny podstatné kroky směrem 
k jednotnému a produktivnímu redakčnímu 
přístupu. Klíčová zpráva byla povzbuzující 
a ambiciózně účastníky vyzývala, aby „na-
vázali kontakt mezi sebou“ a „začali malými 
kroky“, pokud již nezačali na spolupráci pra-
covat. Tento duch kooperace je podpořen sil-
ným podpůrným systémem, kdy RI personál je 
ochoten usnadnit regionální redakční dialogy 
a zlepšit čtenářský zážitek na všech úrovních, 
nejprve v Latinské Americe, v očekávání roz-
šíření těchto zlepšení i do dalších regionů.

vodní poznámky význačných osob-
ností Rotary International, včetně 
Kathryn Fahy, předsedkyně komuni-

kačního výboru RI, prezidenta RI R. Gor dona 
R. McInallyho, zvolené prezidentky Stepha-
nie A. Urchick, generálního tajemníka Johna 
Hewka spolu s Davidem Alexandrem, ředite-
lem komunikačních strategie RI, vykreslily 
obraz odvětví na rozcestí, kdy tištěné časopisy 
čelí klíčovému okamžiku. Navzdory obecné-
mu poklesu se několik vybraných časopisů 
rozvíjelo tím, že se přizpůsobily větru změ-
ny – přijaly nové technologie, zaměřily se na 
specializovaný obsah a představily si, jak se 
může ve světě uplatnit časopis, který se scro-
luje místo toho, aby se jím listovalo. Diskuze 
nastavila scénu pro seminář věnovaný odha-
lování strategií a sdílení úspěšných příběhů, 
které by mohly nasměrovat publikace Rotary 
k prosperující digitální budoucnosti, při za-
chování tradičních hodnot tisku.

Proniknutí do vlivu digitalizace na obsah 
a vnímání z první linie přinesla panelová 
diskuze s Patrickem Nunesem z komunikač-
ní sekce RI, šéfredaktorem Rotary Magazínu 
Wen Huangem a vedená Nuno Virgiliem, 
šéfredaktorem brazilského magazínu. Dis-
kuze osvětlila klíčovou roli sociálních mé-
dií při šíření obsahu a angažování čtenářů, 
zdůrazňující posun směrem k multimediál-
ním a interaktivním formátům, které jsou 
klíčové pro získání pozornosti neustále se 
vyvíjejících čtenářů. S ohledem na analýzy 
nebo přímou zpětnou vazbu se objevilo po-
rozumění preferencím publika jako základní 
kámen adaptace do digitální doby.

Byl učiněn závazek využít a rozšířit stáva-
jící platformy pro sdílení obsahu, s důrazem 
na řešení a překonání případných mezer 
v přístupu k nezbytným nástrojům, jako je 
SharePoint. Tato iniciativa má za cíl zajistit, 
aby všichni členové měli potřebné nástro-
je usnadňující efektivní přispívání, což je 
podpořeno distribucí osvědčených vzorů.

Seminář se také zabýval složitým světem 
autorských práv, přičemž Dave King nabídl 
neocenitelné poznatky o navigaci v právní 
krajině. Prezentace zdůraznila univerzální 
povahu autorských práv, výzvy vyplývající 
z pokynů RI, potenciální problémy z vyhle-
dávacích botů AI a důsledky jejich nespráv-
ného použití. Významné bylo upozornění, 
že vždy je nutné získat souhlas s užitím 
příspěvků a obrázků třetích osob a ohle-
duplně s nimi zacházet.

Tato část semináře nejen osvětlila ces-
tu ke koherentnějšímu a inovativnějšímu 
vytváření obsahu, ale také přispěla k po-
chopení právních nuancí vydavatelské 
činnosti v digitální éře. Díky spolupráci, 
využití dostupných nástrojů a dodržování 
autorských práv jsou Rotary časopisy ve 
výhodné pozici, aby i nadále inspirovaly 
a informovaly své čtenáře v neustále se 
vyvíjející mediální krajině.

Předcházet budoucnosti: Transformační 
role umělé inteligence byl název dalšího 
segmentu jednání o poslání a strategii tvor-
by obsahu magazínu Rotary. Seminář dosáhl 
klíčového okamžiku s hlavní přednáškou 
Jeremyho Gilberta o revolučním dopadu 
umělé inteligence (AI) na tvorbu, spotře-
bu a distribuci médií. Gilbert, významný 
profesor na Northwestern University, po-
psal vývoj AI od jejích raných experimentů 
s generováním příběhů strojem v roce 2009 
až po její současný status jako výzvu i pří-
ležitost pro moderní média.

Prezentace se zabývala obrovským poten-
ciálem AI předefinovat vyprávění, zlepšit 
způsob spotřeby obsahu a obnovit důvěru 
ve vydavatele novin. Při prozkoumávání 
nástrojů jako ChatGPT-3, Pinpoint, Per-
plexity.ai a Otter.ai se Gilbertovi podařilo 
poukázat na kapacitu AI k revoluci pokud 
jde o automatizaci tvorby textů a shrnutí 
jejich obsahu, což jen zdůraznilo důležitost 
odpovědného používání AI, aby se zabránilo  
jejímu zneužití nebo klamání v médiích.

Ú

AI 
GENERATED
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Tento předvídavý přístup byl prakticky 
uplatněn během cvičení s AI, při kterém 
se účastníci zapojili do oživení příběhů 
z minulých vydání časopisů. Cvičení nejen 
demonstrovalo praktické aplikace AI, ale 
také inspirovalo účastníky k zamyšlení nad 
jejími dopady na budoucí projekty.

Seminář se také zabýval klíčovou rolí sběru 
dat pro prezentaci na Legislativním sněmu RI 
(COL) a zdůraznil důležitost předvádění hod-
noty časopisu členům a upozornění na mož-
nosti pro zlepšení veřejného obrazu Rotary. 
Diskuse o klubové činnosti upozornila na roli 
časopisu při udržování členství a zdůraznila 
důležitost sdílení úspěšných příběhů klubů. 
Rozhovory s koordinátory  informování ve-
řejnosti o Rotary (RPICS) přinesly poznatky 
o výzvách a příležitostech při propagaci ob-
razu Rotary a sdílení osvědčených postupů.

Seminář editorů regionálních časopisů 
Rotary skončil všeobecným souhlasem 
ohledně jeho úspěšnosti a za nadšeného 
očekávání budoucích událostí, včetně 
regionálního setkání v Praze v roce 2025, 
při příležitosti oslav 100 let Rotary v Čes-
koslovensku, a světového semináře v roce 
2027 v Evanstonu, Illinois. Seminář, který 
ukázal odhodlání komunity vydavatelů 
Rotary magazínů k pokroku a spolupráci, 
zdůraznil také nutnost přij mout digitální 
inovace a umělou inteligenci, podporovat 
online komunity a zajistit, aby obsah zůstal 
relevantní a účinný. Tento přístup si klade 
za cíl umístit Rotary časopisy na přední 
pozici mediální evoluce, spojující tradici 
s moderní technologií, aby byly nadále 
inspirují a propojovaly lidi po celém svě-
tě s významnými příběhy, a tak udržovali 
dědictví služby a rozsahu Rotary.

1 Profesor Jeremy Gilbert z Northwestern 
University přednáší o vývoi AI v kontextu 
digitální strategie magazínů RI
2 Nina Hazhala, odpovědná za podporu 
regionálních líderů, řídí diskuzi na téma 
spolupráce magazínů a Rotary Public Image 
Coordinátorů (tzv. RPIC)
3 Předseda redakční rady RGN, IPDG George 
J. Podzimek a šéfredaktor RI magazínu 
Colombia Rotaria Jaime Humberto Solano 
Ruiz během semináře.

Poznámka autora: Vypracováno a přeloženo 
na základě poznámek ze semináře systémem 
ChatGPT 4.0 pouze s minimálními úpravami 
koncového produktu.

1

2

3
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1 0 0  L E T  R C  P R A H A 

Co předcházelo 
založení prvního 
Rotary klubu 
v Československu 
v roce 1925
První Rotary klub v Československu, 
Rotary klub Praha, byl inaugurován 
14. září 1925, příznačně v den narozenin 
Jana Masaryka, jednoho z předních 
iniciátorů jeho založení. 
Text: SVATOPLUK K. JEDLIČKA, foto: ARCHIV

téma Jan Masaryk byl jedním z hlavních iniciátorů 
založení RC Praha a později i jedním 
z rotariánů, kteří zakládali OSN
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talo se tak v pražském Obecním 
domě, i když klub měl sídlo jinde. 
Patrně na Příkopech, v paláci Sava-

rin. Prvním prezidentem klubu byl právník 
Antonín Sum, československý diplomat 
s mnoha obecně prospěšnými aktivitami. 
Například byl zakladatelem českosloven-
ské odnože mládežnické organizace YMCA. 
Jeho syn stejného jména byl po 2. světové 
válce osobním tajemníkem Jana Masaryka. 
Zemřel až v roce 2006. Rotary klub Praha 
se současně stal základním kamenem pro 
vznik klubů v dalších devíti městech. V roce 
1927 všechny kluby společně utvořily česko-
slovenský Rotary distrikt s číselným ozna-
čením 66. Jeho prvním guvernérem se stal 
člen pražského Rotary klubu Josef Schulz, 
majitel továrny na zemědělské stroje v Peč-
kách u Poděbrad. Pro zajímavost: jeho vnuk 
Ondřej slaví v roce 2024 padesátiny. 

Příchodu Rotary do Československa 
předcházelo několik zásadních událostí. Do 
ústředí Rotary v Chicagu přicházely signály 

o slibném rozvoji nového státu po 1. světové 
válce už od začátku dvacátých let. Zasílali je 
rotariáni navštěvující pracovně i soukromě 
jak Evropu, tak samotné Československo. 
Paul Harris a generální sekretář RI Chesley 
R. Perry začali těmto informacím věnovat 
větší pozornost až v momentě, kdy Rota-
ry klub v americkém Clevelandu navštívil 
v rámci jedné ze svých cest československý 
prezident T. G. Masaryk. Navštívil zejména 
dva členy klubu, Čechoameričany, své dob-
ré přátele z dob utváření Československa. 
Frank J. Truneček jako obchodník tehdy 
podporoval Masarykovy aktivity organizač-
ně. Po válce přesídlil do Prahy a logicky se 
stal jedním z hlavních iniciátorů založení 
Rotary klubu v Praze. František Vlček byl 
majitelem velké nástrojářské firmy. Připo-
meňme, že všechny automobily vyrobené 
na začátku 20. století ve Fordových závo-
dech měly v zavazadlovém prostoru sadu 
nářadí pro drobné opravy právě z Vlčkovy 
továrny. Rotarián Vlček tedy mohl Masary-

S
Rotary klub Praha 
se současně stal 

základním kamenem 
pro vznik klubů 
v dalších devíti 
městech. V roce 

1927 všechny kluby 
společně utvořily 

československý Rotary 
distrikt s číselným 

označením 66

RC Praha byl v roce 1937 organizátorem 
jubilejní Distriktní konference v prostorách 
pražského Obecního domu
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kovu úsilí o vznik Československa poskyto-
vat výraznou finanční podporu. Trunečkovu 
a Vlčkovu myšlenku na založení Rotary klu-
bu v Praze podpořil i jejich klubový kolega, 
Arch C. Klumph, bývalý prezident Rotary In-
ternational a zakladatel Nadace Rotary. Na 
základě těchto skutečností byl založením 
klubu pověřen zkušený extenční pracovník 
Fred Warren Teele, první ředitel evropské 
kanceláře Rotary International se sídlem 
ve švýcarském Curychu. O pomoc a radu se 
obrátil na generálního konzula vyslanectví 
USA v Praze Charlese Summer Winanse. Ten 
mu pro rozsáhlejší spolupráci nabídl k dis-
pozici konzulárního úředníka J. B. Pechu, 
který se po založení klubu stal jeho jed-
natelem. Dalším spolupracovníkem Freda 
Teeleho se stal v úvodu zmíněný Antonín 
Sum. Výrazně se však angažoval osobní ta-
jemník československého ministra zahra-
ničních věcí Edvarda Beneše Jan Masaryk. 
Masarykova vazba na Rotary obecně, nejen 
klub, byla silná a trvala až do jeho smrti 

v roce 1948. Úvodní informativní schůzka 
pro zájemce o členství se uskutečnila 14. 
9. 1924, a to souběžně s narozeninovou 
party Jana Masaryka v jeho bytě na Praž-
ském hradě. Mezi přítomnými byli kromě 
již zmíněného Franka Trunečka, doktora 
Suma a amerického generálního konzula 
v Praze Winanse například podnikatelé 
Jindřich Waldes, Miloš a Václav Havlovi, 
Josef Schulz, Jaroslav Podhajský, výtvarník 
František Anýž, spisovatel Václav Tille a dal-
ší významní gentlemani té doby. Někteří 
z nich se v červnu 1925 účastnili i Světové-
ho kongresu RI, který se shodou okolností 
uskutečnil v Clevelandu, v Auditoriu, tou 
dobou právě dokončené a největší aréně na 
světě. Pánové sice ještě nebyli rotariány, 
ale za podpory Františka Vlčka a Archa C. 
Klumpha získali pro účast svolení. Vždyť 
do plnohodnotného členství jim chybělo 
jen pár měsíců. Jak bylo uvedeno na za-
čátku, Rotary klub Praha byl inaugurován 
14. září 1925.

Tyto informace doplňují údaje uvedené 
v publikaci Fenomén Rotary, která zachycu-
je vývoj Rotary v Československu v letech 
1925–2005 a je k dispozici v elektronické 
podobě na www.rotary2240.org/files/pub-
lication/2005-fenomen-rotary.pdf. Publikace 
vyšla v roce 2005 a výše uvedené skutečnosti 
tehdy ještě nebyly známy. Odhaleny byly 
teprve pozdější badatelskou činností jejího 
autora, Mgr. Svatopluka Jedličky, člena RC 
Praha City a bývalého šéfredaktora RGN. 

téma

Výše uvedené informace pocházejí 
z důvěryhodných zdrojů: Archivu v ústředí RI 
v Evanstonu, dobového časopisu The Rotarian 
a dobového časopisu Československý rotarián, 
dochovaného referátu JUDr. Antonína Suma 
z roku 1929 k 5. výročí založení RC Praha 
a dalších dochovaných dokumentů v Archivu 
hl. m. Prahy a Národním archivu ČR.

1 2



R O T A R Y  G O O D  N E W S  2 | 2 0 2 4 21

1  Prvním prezidentem RC Praha byl právník 
Antonín Sum, československý diplomat 
s mnoha obecně prospěšnými aktivitami.
2  Dobový inzerát na produkty Vlčkovy 
továrny. 
3  František Vlček byl v Clevelandu majitelem 
velké továrny na nářadí.
4  Frank J. Truneček (označen) při uzavření 
Clevelandské dohody o společném odboji 
Čechů a Slováků v průběhu 1. světové války.
5  Obecní dům v Praze byl místem inaugurace 
RC Praha a později i dalších aktivit Rotary, 
včetně těch současných. 
6  Signály o slibném rozvoji Československa 
po jeho vzniku přicházely do ústředí RI 
v Chicagu už kolem roku 1920.

3 5

6

4
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z domova

O LO M O U C 

Přátelství je součást 
lidského štěstí

Citát Jana Wericha jsme si dovolili vypůjčit pro titulek 
reportáže z letošního Distriktního školícího shromáždění 
(DŠS) záměrně. Vždyť právě tato premisa je charakteristická 
pro naše společenství. 
Text a foto: MGR. SVATOPLUK K. JEDLIČKA

šice Classic. V novém rotariánském roce 
2024/2025 dojde k výměně na pozici dis-
triktního sekretáře, kterým bude Ladislav 
Gáll z RC Nitra.

DŠS byla řádně seznámena s návrhy pro 
květnovou Distriktní konferenci týkající-
mi se rozpočtů. Účastníci doporučili jejich 
schválení, a to včetně návrhu na změnu 
příspěvku ve prospěch Fondu podpory 
mládeže. V souvislosti s tím DŠS uložilo 
guvernérce RI Distriktu 2240 zpracovat a vy-
dat pravidla pro využití a způsob nakládání 
s finančními prostředky alokovanými do 
Fondu podpory mládeže.

Oživení do projednávaných témat vnesla 
zástupkyně Rotaractu Zina Škorňová, kte-
rá avizovala rozšiřující se aktivity i změny 
v existenci Rotaract klubů. Nejvýraznější 
zprávou bylo to, že v lednu 2025 se v Praze 
uskuteční opět velké setkání Rotaract klubů 
z celé Evropy. Představily se také někte-
ré z fellowsipů, které v distiktu fungují: 
skautský, golfový a jachtařský. V diskusi 
také zazněl návrh na obnovení statutu čest-
ného guvernéra distriktu. DŠS na základě 
diskusního příspěvku doporučuje klubům 
projednat a vyjádřit se k obecnému návr-
hu nominace prezidentů či prezidentek ČR 
nebo SR za čestného guvernéra RI Distriktu 
2240.

Jako obvykle byla závažným tématem 
DŠS oblast public relations, která výrazně 
ovlivňuje i rozvoj členské základny. No-
vým klubovým činovníkům PDG George J. 
Podzimek představil všechny komunikační 
kanály, které má distrikt k dispozici. Roz-

ŠS se uskutečnilo 2. března 2024 
v Olomouci záměrně. Členové dis-
triktního týmu přijeli do hotelu Flora 

o den dříve, aby jednali v pracovních sku-
pinách. Ze 72 klubů RI Distriktu 2240 bylo 
na DŠS zastoupeno 61 klubů s 62 hlasy, to 
je 86,1 % z celkového počtu klubů oprávně-
ných hlasovat, což znamenalo, že plénum 
bylo usnášeníschopné.

Čestným hostem DŠS byla tentokrát zá-
stupkyně regionální kanceláře RI z Curychu 
Janka Jakabos. Představila základní koncepci 
rozvoje Rotary v období 2024/2025 vytyčenou 
budoucí prezidentkou RI Stephanie A. Urchik 
mottem: „The Magic of Rotary.“ Paní Jaka-
bos později ještě vedla workshop na téma  
„Rozšiřování členské základny: metody prá-
ce, zdroje, možnosti“. Zajímavostí bylo, že 
využila aplikace pro mobilní telefony, takže 
účastníci se mohli jejím prostřednictvím za-
pojit interaktivně. I tady se projevila mezi-
generační solidarita, kdy si vedle sebe sedící 
účastníci pomáhali navzájem zadané úkoly 
zvládnout. Na workshop volně navázalo i vy-
stoupení PDG Petra Pajase.

Svoji koncepci koordinace distriktních 
aktivit představil také budoucí guvernér dis-
triktu Josef Melecký. V úvodu si účastníci 
DŠS vyslechli ze zvukového záznamu úvahu 
Jana Wericha nazvanou „Smysl PŘÁTELSTVÍ 
a RECEPT na štěstí“. Vystoupení budoucího 
guvernéra pak bylo vlastně jen rozvinutím 
této úvahy do našich podmínek. 

Nominační výbor navrhl jako kandidáta 
na funkci guvernéra RI Distriktu 2240 pro 
rok 2026/2027 Ivanu Lengovou z RC Ko-

sáhlá diskuse se rozvinula ohledně vydávání 
časopisu Rotary Good News, při níž byly 
vysvětleny důvody, proč časopis i nadále 
vydávat a proč ho stále distribuovat nejen 
elektronicky, ale i v tištěné podobě.

V průběhu konference zazněly, a to jak při 
jejím jednání, tak v diskusích i v kuloárech, 
podněty, připomínky a někdy i rozpracované 
návrhy týkající se nadcházejícího 100. výročí 
založení prvního Rotary klubu na území 
Československa. První informativní schůz-
ka k založení RC Praha se uskutečnila 14. 
září 1924 v bytě Jana Masaryka na Pražském 
hradě, klub byl slavnostně inaugurován 14. 
září 1925 v Obecním domě. 

Všechny tyto impulzy společně s akti-
vitami připravovanými k tomuto výročí 
distriktním týmem budou představeny na 
Distriktní konferenci, která se uskuteční 
v Bratislavě 17.–19. května 2024. Účast na 
ní potvrdila také budoucí prezidentka RI 
Stephanie A. Urchik (RC of McMurray, 
Pennsylvania, USA). Podmínky, za nichž se 
konference uskuteční, vyhlásila současná 
guvernérka distriktu Katarína Čechová na 
závěr DŠS a jsou k dispozici na distriktním 
webu. 

Letošní DŠS je možné celkově hodnotit 
jako střídmé, nedoprovázely ho žádné vý-
raznější doprovodné akce. Oba olomouc-
ké Rotary kluby se organizačního zajištění 
zhostily i letos na výbornou. O tom, že at-
mosféra byla pracovní a probíhaly efektivní 
jednání, svědčí mimo jiné i to, že po celou 
dobu konference byl naprosto přesně dodr-
žován předem daný harmonogram.

D
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1 Sekretář distriktu Ota Kovář (vlevo) 
a pokladník distriktu Vladimír Jandík 
referovali o organizačních a ekonomických 
otázkách.
2 Hlavní osobou DŠS byl budoucí guvernér 
distriktu Josef Melecký.
3 Při workshopu k rozšiřování členské 
základny používali účastníci i mobilní 
telefony.
4 Odměnu za správné odpovědi v testu 
o aktivitách Rotary získal Prince Ugo 
Nwumeh z Rotaract klubu Prague 
International. 
5 Jan Machálek abdikoval ze zdravotních 
důvodů na pozici guvernéra distriktu pro 
období 2025/2506.
6 Ladislav Gáll z RC Nitra převezme pozici 
distriktního sekretáře.

1

5

3 4
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Dňa 2. februára 2024 pražská 
Lucerna hostila slávnostnú 
premiéru filmu „Jeden život“, 
v ktorom Anthony Hopkins stvárnil 
legendárneho britského humanistu, 
sira Nicholasa Wintona.

Text: PATRIK PROCHÁZKA

ilm režíroval James Hawes a distribú-
ciu zabezpečila spoločnosť Vertical En-
tertainment. V hlavných úlohách sa 

objavili Johnny Flynn, Helena Bonham-Car-
ter a Lena Olin. Táto udalosť bola viac než 
len filmová premiéra; bola poctou mimoriad-
nemu životu sira Nicholasa Wintona, jeho 
celoživotnému záväzku voči Rotary a jeho 
postaveniu ako prvého držiteľa Global Hu-
manitarian Award od Rotary International.

Pripojenie sira Nicholasa k Rotary bolo 
výrazom hlbokého odhodlania k ideálom 
služby a spoločenstva. Jeho výnimočné 
humanitárne úsilie počas druhej svetovej 
vojny, symbolizované mottom „Kto zachráni 
jeden život, zachráni celý svet“, bolo len 
časťou jeho trvalého odkazu. Jeho ocene-
nie Global Humanitarian Award od Rotary 
International stojí ako svedectvo jeho celo-
životného zasvätenia pomoci iným.

Premiéru, na ktorej sa zúčastnil Petr Pa-
vel, prezident Českej republiky, zorganizo-
vali rotarián Johnathan Wootliff s podporou 
jeho priateľa Patrika Procházku a jeho asis-
tenčného psa Thea. Táto udalosť zdôraznila 
zapojenie Dištriktu 2240, ktorý reprezen-
toval IPDG George Podzimek a významné 
partnerstvo prostredníctvom Rotary klubu 
Prague International.

Prezident výrazne podporuje iniciatívu 
výmeny mládeže Rotary: „Dát mladým li-
dem možnost vycestovat na rok do zahraničí 
je nesmírně důležité pro to, aby pochopi-
li, že problémy, které se řeší u nás, nejsou 
vším, a pochopili také hodnoty svých životů 
a toho, že mohou být svobodní, pomáhat 

a být kdekoli ve světě úspěšní.“ Podobne ako 
sir Nicholas Winton, ktorý hľadal hostiteľ-
ské rodiny pre židovské deti, Rotary hľadá 
hostiteľské rodiny pre študentov na jeden 
školský rok, čím im dáva jedinečnú možnosť 
spoznať svet a porozumieť rôznym kultúram.

Premiéra slúžila aj ako dôležité zbier-
kové podujatie. V spolupráci s Nadáciou 
Partnerství, najväčšou environmentálnou 
neziskovou organizáciou v Českej repu-
blike, sa podarilo získať 1 milión českých 
korún, ktoré budú využité na budúce sa-
denie stromov a projekty environmentál-
nej udržateľnosti. Tieto úsilia sú v súlade 
s širšou iniciatívou „Sázíme budoucnost“, 
ktorú podporuje projekt Cycling for Trees 
od Rotary klubu Prague International. Na-
príklad podporil vznik Aleje svobody sira 
Nicholasa Wintona v Račiněvsí. Celá táto 
iniciatíva si kladie za cieľ vysadiť 10 miliónov 
stromov pre odolné mestá a zdravý vidiek –  
viac informácií nájdete u Nadace Partner-

ství: Sázíme budoucnost. Dôležitým cieľom 
je tiež podpora vzniku alejí k 100. výročiu 
Rotary v Česku.

Okrem hlavného filmu bol premietaný 
aj krátky film o partnerstve medzi Rotary 
a Nadáciou Partnerství a láske sira Nicho-
lasa k Rotary. Tento krátky film nádherne 
ilustroval synergiu medzi hodnotami Rotary 
a životnou misiou sira Nicholasa, čím zvý-
raznil jeho hlboké spojenie s organizáciou. 
Pre viac informácií o partnerstve s Nadáciou 
Partnerství a hlboko zakorenenou láskou sira 
Nicholasa Wintona k Rotary si pozrite video: 
Cycling for Trees - Rotary Club Prague In-
ternational.

Srdečně vás všetkých pozývam presvedčiť 
sa o pohnutom príbehu skutočného hrdinu 
sledovaním filmu „Jeden život“ (trailer: One 
Life Trailer) v našich kinách. Tento film nie-
len zobrazuje hrdinské činy sira Nicholasa 
Wintona, ale tiež oslavuje jeho celoživotné 
odhodlanie meniť svet k lepšiemu.

F

PRAHA 

Slávnostná 
premiéra filmu 
„Jeden život“

z domova
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z domova

Pre mnohých z týchto študentov, ktorí 
pochádzajú z krajín, kde sú zasnežené 

hory vzácnou záležitosťou, bola možnosť 
naučiť sa lyžovať, alebo snowboardovať 
vzrušujúcim dobrodružstvom. To, čo však 
urobilo tento zájazd skutočne nezabudnu-
teľným, nebol len adrenalín pri jazdení po 
svahoch, ale aj priateľské putá, ktoré sa 
vytvorili počas tejto týždennej eskapády.

Študenti zlepšovali svoje zručnosti pod 
dohľadom skúsených miestnych inštrukto-
rov a s nadšením sa popasovali so zjazdov-
kami rôznych obtiažností. K hladkému prie-
behu stretnutia rozhodne prispelo príjemné 
počasie a fakt, že každý jeden z účastníkov 
odišiel bez akéhokoľvek zranenia či choroby.  
Svahom to však nekončilo. Na každý deň 
bol naplánovaný večerný program v podobe 
kvízov, karaoke či iných zábavných súťaží. 
Jeden z dní bol dokonca strávený v Aquapar-
ku Poprad, kde si mohli študenti oddýchnuť 
a uľaviť od svalovice. Všetok tento program 
však nebol len o zábave. Bola to príležitosť 
kultúrnej výmeny a každý moment bol 
naplánovaný tak, aby čo najviac podporil 
vzájomné priateľstvá a vytvoril spomienky, 
ktoré vydržia celý život. Svedčia o tom aj 
výroky zúčastnených výmenných študentov:

„Skiweek v Tatranskej Lomnici bola zatiaľ tá 
najlepšia Rotary akcia, ktorej som sa zúčast-
nila a tento titul si pravdepodobne udrží aj 
za celý výmenný pobyt. Na tomto stretnutí sa 
nám podarilo nadviazať priateľstvá tak, ako 
doposiaľ nebolo možné. Všetci sme naozaj 
vďační za trpezlivosť a námahu, ktorú rotexá-
ci a Ondrej Kollár vložili do programu a prie-
behu tohto perfektného lyžiarskeho výcviku.“ 
Paola Yaretzi Zozoaga Ramos, Mexiko

„Mal som sa fantasticky! Nikdy predtým som 
na snowboarde nestál, takže som bol z tejto 
príležitosti nadšený. Bolo úžasné vidieť, ako 
sa všetci navzájom podporovali a povzbu-
dzovali. Som naozaj rád, že som sa rozhodol 
zúčastniť a určite tento zážitok odporučím 
všetkým budúcim výmenným študentom.“ 
Ellison Holland, USA

„Ísť lyžovať bol pre mňa veľmi vzácny zážitok, 
pretože doma v Brazílii by som rozhodne nič 
podobné zažiť nemohla. Okrem lyžovania 
na svahu si cením čas strávený v úžasnom 
kolektíve výmenných študentov a večer-
ného programu, ktorý nás vždy poriadne 
zabavil. Skiweek bol doposiaľ ten najlep-
ší výlet a určite nikdy nezabudnem na tie 
krásne dni strávené vo Vysokých Tatrách.“  
Maria Eduarda Passos da Costa Leal, Brazília

Tieto svedectvá zhŕňajú podstatu lyžiarske-
ho výcviku – zmes dobrodružstva, zlepšova-
nia zručností a hlavne priateľstva. Bolo zrej-
mé, že uprostred zasnežených hôr vzniklo 
niečo výnimočné – komunita, ktorú spája 
spoločná cesta medzinárodnej výmeny.

V srdci krásnych zasnežených 
Vysokých Tatier, v lyžiarskom 
stredisku Tatranská Lomnica, sa 
od 25. februára do 2. marca 2024 
konalo mimoriadne stretnutie pre 
výmenných študentov. Tento 
lyžiarsky výcvik zorganizovaný 
Rotary Dištriktom 2240 prebehol 
pod dohľadom rotariána Ondreja 
Kollára, za pomoci troch bývalých 
výmenných študentov – rotexákov. 
Zúčastnilo sa ho 34 výmenných 
študentov z rôznych kútov sveta, 
tráviacich svoj výmenný pobyt 
v našom dištrikte. 

Text: LÝDIA CHROBÁKOVÁ

SKIWEEK 2024

Budovanie 
priateľstiev 
na svahu
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O víkendu 26.–28. ledna 2024 se 
konal tradiční Zimní meeting pro 
inboundy. v historické Třebíči.
Text: MICHAELA KULICHOVÁ
Foto: ROTEX, INBOUNDI

TŘEBÍČ

ZIMNÍ MEETING 
PRO INBOUNDY 
V TŘEBÍČI 2024

V pátek večer inboundi psali jazykové 

testy z českého a slovenského jazyka, 

proběhla také ústní část zkoušky. Bylo vidět, že 

inboundi věnují studiu jazyka čas a postupně se 

zlepšují jak ve psaní a čtení, tak v mluvení. 

V sobotu šli inboundi na procházku Třebíčí 

a s průvodcem navštívili židovskou čtvrť a ži-

dovský hřbitov, které jsou na seznamu dědictví 

UNESCO. Po obědě se studenti vypravili zpět 

do města a poznávali další z památek UNESCO, 

tentokrát baziliku sv. Prokopa, kde měli mož-

nost vyslechnout si výklad o historii baziliky. 

Měli též čas prohlédnout si výstavu betlémů, 

která se nachází v muzeu nedaleko baziliky. 

Večer inboundi předvedli své sportovní 

dovednosti při bowlingu. Někteří již byli zku-

šenými hráči, jiní se snažili do poslední minuty 

hry pilovat své herní schopnosti. Po večeři ná-

sledovalo rychlé připomenutí pravidel cestování 

a poté jsme již zahájili talent show, v rámci 

které nám všichni inboundi předvedli svá vy-

stoupení. Talent show se nesla v duchu kvalit-

ních tanečních a pěveckých vystoupení, někteří 

nám také zahráli na hudební nástroje. Na závěr 

večera proběhlo vyhodnocení jazykových testů 

a talent show. 

Inboundi si čas strávený spolu určitě užili 

a již teď se těší na další shledání, které proběh-

ne na SkiWeeku na Slovensku.

To, čo urobilo 
zájazd skutočne 
nezabudnuteľným, 
nebol len adrenalín  
pri jazdení po svahoch, 
ale aj priateľské putá, 
ktoré sa vytvorili 
počas tejto týždennej 
eskapády.
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OUTBOUNDS 2023–24

NEUVĚŘITELNÁ 
LYŽAŘSKÁ EPOPEJ
Tomáš Brix 
/RC Prague International –  
Austrálie D9685/

Ahoj vodním dobrodruhům! 
Před pár týdny se mi otevře-

la jedinečná příležitost – pozvání 
na vodní lyžování spolu s dalšími 
pěti výměnnými studenty. Měli 
jsme se dostavit už v sedm ráno, 
protože je to nejlepší právě v brz-
kých hodinách. Znáte to, voda je 
ráno vždycky čerstvější. Nikdo 
neměl odvahu jít první, muselo 
se losovat. A hádejte, kdo si vylo-
soval první tah? No jistě, já. Pár 
pokusů mi to trvalo, ale na pátý 
pokus to konečně přišlo – posta-
vil jsem se a vyrazil. Prostě neu-
věřitelný pocit – stojím na vodě! 
Když na mě přišla řada podruhé, 
byl jsem plný sebevědomí a roz-
hodl se vyzkoušet jednu lyži. 
Úspěch! Držel jsem se na nohách 
asi pět sekund, ale kdo to počítá? 
To nejlepší ale teprve přišlo – do-
stali jsme šanci vyzkoušet si 
i sea biscuit (nafukovací lehát-
ko). No, to byla jízda!

MEZISEMESTROVÉ 
PRÁZDNINY
Julie Debefová 
/RC Třebíč – Tchaj-wan D3482/

Období, na které se všichni 
studenti na Tchaj-wanu tě-

šíme. Čtyři týdny plné objevování 
a odpočinku, setkávání se s ka-
marády a budování vztahů s no-
vou rodinou! Já měla to štěstí, že 
má rodina se dohodla společně 
s rodinou mé kamarádky z Pol-
ska odjet na pár dní na západní 
pobřeží a k slavnému Sun Moon 
Lake. Náš výlet začal jak jinak 
než nákupem jídla. Po zhruba 
dvou hodinách v autě jsme přijeli 
do menší vesničky jménem Da-
you. Tady jsme si společně s mojí 
sestrou půjčily tradiční čínské 
šaty a doplňky a procházeli se 
pak starými uličkami z čínské 
éry. Samozřejmě jsme byly vel-
kým středem pozornosti. Bohu-
žel ale se vzdáleností od Taipei 
vzrostla i teplota na 27 stupňů, 

což v lednu pro Středo evropany 
není jen tak! Další destinací byla 
ochranná rezervace Gaomei. Zde 
jsme se dlouho procházeli po 
molu a čekali na západ slunce, 
který nám nakonec zkazila hustá 
mlha. Následně jsme odjeli do 
Taichung City a prošli Night mar-
ket. Následující den jsme prošli 
místní galerii a parky. Osobně 
musím říct, že rozdíl od Taipeie 
se zdál být minimální. Následo-
vala menší výměna rodin a odteď 
jsem cestovala s rodinou mé pol-
ské kamarádky. Společně jsme 
navštívili Jezero Slunce a Měsíce, 
jednu z nejhezčích scenérií na 
Tchaj-wanu. Cestovali jsme lodí 
po ostrovech a následující den 
ráno jsme i část jezera objeli na 
kole. Večer jsme si vždy odpoči-
nuli v místních horkých prame-
nech a pili místní proslavený čer-
ný čaj. Po cestě domů jsme náš 
výlet zakončili návštěvou 100 let 
staré keramické pece.

ÚŽASNÝ DEN V BRUSELU
Arina Deineka /Ukrajina/
/sponzorovaná RC Poprad – 
Belgie, D2150/
Překlad: Magdaléna Manková

Bylo to sté výročí založení 
Rotary v Belgii. Setkání se 

konalo v hlavním městě Bruselu. 
Takže jsme s Alainem Brisym, 
který je mým hostitelským tátou, 
předsedou DVVM Distriktu 2150, 
dorazili na místo setkání. Ze 
stovky studentů bylo vybráno de-
set, kteří vystoupí na pódium 
a poblahopřejí Rotary k jeho vý-
znamnému milníku. Měla jsem to 
štěstí, že jsem byla mezi těmito 
studenty! Nejprve se konal neu-
věřitelný koncert, všichni ho sle-
dovali s nadšením. Po skončení 
hlavního programu jsme byli na 
pódium pozváni my. Každý z nás 
Rotary pogratuloval k výročí. Byli 
jsme z různých zemí, takže po-
zdravy zněly v různých jazycích. 
Upřímně řečeno, bylo to děsivé 
a vzrušující zároveň, protože 
jsme neměli čas si připravit pro-
jev. Improvizovali jsme. Vyvrcho-
lením této akce byl obrovský 
dort. Tím však naše 

dobrodružství nekončila. Zúčast-
nili jsme se také pochodu za 
ochranu klimatu. Po jedné 
z hlavních bruselských tříd po-
chodovalo asi 20 000 lidí, kteří 
nesli plakáty a skandovali hesla 
ve prospěch životního prostředí. 
Tento den byl pro mě prostě ne-
překonatelný. S mou hostitel-
skou rodinou jsme si u večeře 
dlouho vyměňovali příjemné do-
jmy. O několik dní později dostali 
moji hostitelští rodiče, kteří jsou 
členy Rotary, časopis Rotary Bel-
gie. Moje překvapení bylo ohro-
mující, na titulní straně byla fo-
tografie s obrovským dortem, 
guvernérem Rotary Belgie a dal-
šími čestnými členy, a já tam 
byla také, stála jsem vedle všech 
a radostně tleskala! 

ŽIVOT NA KONCI SVĚTA
Jana Polášková
/RC Zlín – Argentina, D4921/

Vzhledem k poloze Argenti-
ny jsou tu jisté věci trochu 

naopak. Školní rok tu je od břez-
na do listopadu. Což znamená, že 
přes prosinec, leden a únor si 
žáci užívají letní prázdniny. Ty se 
momentálně týkají i mě a já tak 
využívám toho volného času 
k poznání zdejší přírody a kultu-
ry. Jelikož je Ushuaia nejjižněji 
položeným městem na světě, léto 
tu je spíše chladné. Nejteplejší 
období je kolem Nového roku, 
kdy se teplota pohybuje kolem 
20 stupňů. Což mně naprosto vy-
hovuje. Bohužel, ty nejkrásnější 
dny už máme za sebou a před 
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Přestože roční výměna v USA není 
asi úplně zdaleka tak exotická 
jako např. v Jižní Americe či Asii, 
i tak je tu spousta věcí jinak, pře-
ci jenom každá země je jedinečná 
a má něco do sebe. Američané 
a jejich láska a vášeň ke sportu: 
Jedna z věcí, co mě překvapily, je, 
jak důležitý je pro Američany 
sport, pro některé jedince ob-
zvláště jejich americký fotbal, ve 
kterém jde přeci o vše, jak tvrdí. 
Když jim vysvětluji, že u nás 
v Česku to se sporty na střední 
funguje úplně jinak, nemohou 
tomu uvěřit. Jejich školní týmy 
jsou určitě velkou příležitostí 
v rámci výměny, nejen že se mů-
žete dostat ke sportu, který byste 
do sebe neřekli, ale také je to 
dobrý způsob, jak potkat nové 

přátele a získat nové zkušenosti. 
Já sama jsem v podzimní sezóně 
běhala cross country, současně 
hraji basket a na jaře plánuji hrát 
softball a nelituji ničeho! Atmo-
sféra a samostatný „game spirit“ 
na zápasech je něco nepopsatel-
ného. Já sama jsem měla tu 
možnost a mohla být na několika 
různých závodech a zápasech 
různých úrovní. Od zápasů mé 
školy až po fotbalový zápas uni-
verzity Ohio State, na který jsem 
se náhodou dostala se Zoé, vý-
měnnou studentkou z Belgie, 
a její host rodinou. Na stadiónu 
bylo asi 100 tisíc lidí a bylo to 
něco neuvěřitelného. Nemohu se 
dočkat, co vše mi druhá polovina 
mé výměny přinese, a co vše ješ-
tě zažiji.

námi jsou už jen dny, kdy nejde 
s jistotou říci, jaké počasí bude za 
hodinu, natož další den. Poprvé, 
když jsem slyšela, že se tu počasí 
střídá jak na běžícím pásu, říkala 
jsem si, že však to máme u nás 
taky. Jak já jsem se mýlila! Před-
stavte si, že se vzbudíte kolem 
osmé ráno. Sluníčko svítí, nikde 
ani mráček a říkáte si, že bude 
krásný den. Hodinu nato se přiže-
nou mraky a začne foukat vítr. Do 
půl hodiny začne pršet a nepře-
stane další tři hodiny. Pak začnou 
najednou padat kroupy o velikos-
ti půl centimetru, načež začne 
sněžit. No a tento koloběh se 
opakuje každý den asi dvakrát až 
třikrát. Další zajímavostí Ushuai 
je, že se jedná o nejnavštěvova-
nější přístav na světě. Díky tomu 
se zde nachází velká řada muzeí 
a přírodních atrakcí. Přála bych 
všem tu možnost se sem podívat.

BACALAR
Eliška Procházková
/RC Praha City – Mexiko, D4195/

Bacalar je jezero s krásně 
křišťálovou vodou. 15. ledna 

2024 jsme ráno okolo 8. ranní ho-
diny vyjeli. Cesta trvala čtyři ho-
diny. Když jsme dorazili, hned 
jsme vyrazili na pláž se vykoupat 
a najíst. Bavili jsme se s místní-
mi, kteří byli uchváceni tím, od-
kud jsme. Ptali se nás na spousty 
otázek ohledně našich zemí. 
Když už se zatáhlo a začala být 
zima, rodiče se rozhodli, že pů-
jdeme na večeři. Šli jsme tedy do 
centra vesničky, kde jsme si sedli 
do italské restaurace. Po velké 
večeři jsme se šli na chvíli projít, 
aby nám trochu slehl žaludek. 
Našli jsme místo s hodně světly, 
a jelikož host rodiče jsou profesi-
onální fotografové, udělali jsme 
hodně krásných fotek. Nakonec 
jsme našli velmi hezký podnik 
s hudbou. Sedli jsme si dovnitř 
a užívali si živou hudbu a také 
tancovali. Druhý den jsme znovu 
vyrazili si zaplavat. Potkali jsme 
tam ještě jednoho výměnného 
studenta, protože bydlí v té ves-
nici. Strávili jsme čas s ním. Poté 
se však velmi ochladilo, rozhodli 
jsme se jít na hotel převléct a vy-
razit na jídlo do velmi typické 
mexické restaurace. A na závěr 
jsme si našli další podnik s hud-

bou a jen si užívali a zpívali. 
Poslední den našeho výletu jsme 
si chtěli užít v jezeře, ale počasí 
nám moc nepřálo. Rozhodli jsme 
se tedy rovnou vrátit do Méridy. 
Celý výlet byl úplně nádherný, 
moc jsem si to užila a pokud ně-
kdy někdo pojedete do Mexika, 
určitě doporučuji Bacalar 
navštívit.

BYŤ VÝMENNÝM 
ŠTUDENTOM NEZNAMENÁ 
STRATIŤ ROK, JE TO VÝHODA, 
S KTOROU ODCHÁDZATE 
SO VZTÝČENOU HLAVOU
Olha Skrylnyk /Ukrajina/
/RC Poprad – Francie, D1640/

Veľa detí často premýšľa 
o výmene, ale nie každý si 

na to trúfne. Ale tí, ktorí sa odvá-
žia ísť na takéto dobrodružstvo, 
môžu povedať, že je to jedno 
z najlepších dobrodružstiev v ži-
vote. Bývam 70 kilometrov od Pa-
ríža a keď prídem do tohto mesta 
lásky, zastaví sa mi srdce. Toto je 
mesto, kde môžeš počuť všetky 
jazyky sveta a bez ohľadu na to, 
z ktorej časti zemegule si, vždy 
stretneš svojich ľudí. Viete, keď sa 
povie „pozri Paríž a zomri“, táto 
veta vyjadruje tamojšiu atmosfé-
ru, módne domy, zámky, ktoré sa 
teraz stali múzeami, ako je slávny 
Louvre, Champs-Élysées, archi-
tektúra, ľudia, maľba, do ktorých 
sa môžete zamilovať. Keď sa ma 
opýtajú: „Čo môžete povedať 
o Francúzsku?“ napadajú mi tie 
čarovné miesta ako Mont Sant 
Michel, Versailles, Rouen, Caen, 
ale v tej chvíli si spomeniem aj  
na ľudí, s ktorými som tam bol. 
V niektorých z týchto miest som 
bol so študentmi ako som ja 
a keď premýšľam o tom všetkom, 
myslím, že som vyhral tento život. 

SPORT JE VŠE 
A VŠE JE SPORT
Michaela Váňová 
/RC Písek – USA D6650/

I přesto, že jsem v Ohiu strá-
vila už 5 měsíců a překročila 

tak velký milník své výměny, a to 
polovinu, poznávání už ne tak cizí 
kultury stále pokračuje a vím, že 
do konce výměny mě potká ještě 
spousta překvapení a odlišností. 
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JAK SE POŘÁD MÁM
Julieta Graff 
/Argentina D4921 –  
RC České Budějovice/
Překlad: Magdaléna Manková

Říká se, že po třetím měsíci 
je všechno trochu smutněj-

ší, protože si zvyknete na to, co 
děláte denně, a že vám začne 
chybět rodina, ale v mém případě 
to tak nebylo. Já se rozhodně vra-
cet nechci, protože právě proží-
vám to, co jsem vždycky chtěla. 
Oslavili jsme Vánoce, zvyky tady 
jsou hodně jiné o těch, na které 
jsem zvyklá z Argentiny. Dávají si 
tady dárky před večeří, ale nemo-
hou je rozbalit, dokud všichni ne-
dojí. Další velký rozdíl je, že tady 
nemají Santa Clause, ale Ježíška, 
což je Ježíš jako miminko, který 
jim dává dárky. Vánoce tady jsem 
si moc užila především kvůli at-
mosféře. No a pak přišla oslava 
Nového roku s kamarády, což bylo 
fajn. V noci 31. před dvanáctou 
jsme šli s dalšími výměnnými 
studenty do centra, kde byl ohňo-
stroj, to mi sice přišlo divné, pro-
tože v Argentině je to zakázané. 
Skvěle jsme se bavili, přestože 
oslava proběhla úplně jinak, než 
na co jsem zvyklá. Pak jsem po 
pár dnech poprvé změnila rodinu 
a začaly mi nové věci, například 
jsem si musela zvyknout na to, že 
do školy musím jezdit autobu-
sem, protože bydlí na vesnici. Ro-
dina je moc milá, jsou tu pro mě 
vždy, když je potřebuji, a navíc 
můj host bratr umí španělsky, 
takže si každý víkend mohu při-
pomenout španělštinu. Už se 
moc těším na skiweek, který mě 
čeká na konci února!

JSEM SLOVENSKU VDĚČNÁ
Monique Harris 
/USA D6600 – RC Lipt. Mikuláš/
Překlad: Magdaléna Manková

To, že mám možnost účast-
nit se studentské výměny, 

rozhodně přispívá k mému osob-
nímu růstu. Původem jsem 
z Ohia, ale mám teď jedinečnou 
možnost žít již několik měsíců 
na Slovensku, což je země, která 

je bohatá na historii, kulturu 
a má nádhernou přírodu. A příro-
da je to, co si tady zatím užívám 
ze všeho nejvíc. Miluju Tatry, 
hrady a zámky a různé vesnice, 
skrze které poznávám historii 
Slovenska. Na druhou stranu,  
ne vždy je všechno jednoduché. 
Musím se prát s cizím jazykem, 
ale co tě nezabije, to tě posílí, 
jak se říká. Jsem Slovensku 
vděčná, jsem vděčná za všechny 
lidi, které jsem zatím potkala, 
všechny vzpomínky, které jsem 
si vytvořila, a navždy se mnou 
zůstanou. Rozhodně jsem se na-
učila vystoupit ze své komfortní 
zóny a ke všemu přistupovat vel-
mi otevřeně. 

PRVNÍ MĚSÍC V PRAZE
Matilda Jacob 
/Austrálie D9685 – RC Prague 
International/
Překlad: Magdaléna Manková

Zatím jsem tu měsíc, ale 
už jsem toho zažila poměr-

ně dost! Často se dostávám do 
úsměvných situací, především 
kvůli učení se novému jazyku. 
Během svého prvního měsíce 
tady jsem stihla vidět ty nejdů-
ležitější památky Prahy, jako je 
Karlův most nebo Pražský hrad, 
vyrazila jsem na túry, klouzala 
se na ledu, ale převedším jsem 
se dostala na tradiční českou 
zabíjačku! A také jsem se dosta-
la do německých Drážďan, kam 
jsem si jela vyzvednou svoje 
vízum.

JAK JE KRÁSNÉ BÝT 
STUDENTEM NA VÝMĚNNÉM 
POBYTU!
Luciana Mesias 
/Kolumbie D4281 – RC Ostrava/
Studentka napsala report v češ-
tině – bez redakčních úprav!

Od svého příjezdu jsem 
s velkým nadšením pozná-

vala kulturu, lidi, krajinu, jídlo, 
a to vše s jediným cílem – být 
součástí něčeho. Česko mě přiví-
talo s otevřenou náručí, s krásnou 
rodinou, vřelými přáteli, přátel-
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skými lidmi a především tisíci 
věcmi, které si lze užít, ale aniž 
bych opomenula, jak důležité bylo 
být součástí rotace v tomto pro-
cesu, bez váhání bych si tisíckrát 
vybrala, že se vrátím, abych se 
znovu setkala se všemi výměnný-
mi studenty. Jsem vděčná, že jsem 
našla tuto skupinu výměnných 
studentů, protože je to skutečné 
a trvalé pouto. Když potkáte lidi 
se stejnou láskou k dobrodruž-
ství, setkávání a prožívání života, 
víte, že máte štěstí, a já mám vel-
ké štěstí, že jsem součástí této 
krásné skupiny. Být výměnným 
studentem se nepozná jen podle 
jména, ale i podle úsměvu, který 
máme všichni, když jsme tady.

SNÍH!
Kelly Powell
/USA D5890 – RC Písek/

Tím, že jsem vyrostla v Te-
xasu, jsem se se sněhem ve 

svém životě moc často nesetka-
la, proto to pro mě tady byl tro-
chu šok! Protože tady jsou na 
sníh zvyklí, všichni umějí lyžovat. 
No, tak jsem se to šla naučit 
taky. První hodina šla docela 
dobře, pomalu jsem se rozjela 
z kopce. Když jsem na hodinu do-
razila, byla tam spousta malých 
dětí. Byla jsem tam zdaleka nej-
starší! A to asi tak o deset let... 
Sníh zrovna nebyl, takže jsem 
sjížděla zatravněný kopec, což se 
sněhu vůbec nepodobá. Vůbec to 
neklouže a nikam se nedostane-
te. Když se mi nakonec podařilo 
se rozjet, tak jsem ale zjistila, že 
vůbec nevím, jak zastavit, takže 
jsem zabrzdila až o plot! Odnesla 
jsem si pár pěkných modřin 
a rozhodla se, že na trávě už se 
učit lyžovat nebudu. Další příleži-
tost jsem dostala na opravdovém 
sněhu v Rakousku, to bylo o po-
znání jednodušší! Učila jsem se 
rychle, začala jsem jezdit dolů 
z kopce, ale jak byl čím dál prud-
ší, tak jsem pořád padala. Byla to 
zábava, ale nakonec jsem to vy-
hodnotila tak, že pláž mám asi 
raději! Když zase nasněžilo u nás, 
rozhodl se můj host táta se 
mnou postavit sněhuláka. To se 
nám ale moc nedařilo, protože 
sníh se vůbec nelepil. A tak na-
konec táta našel nějaké květiná-
če a pustili jsme se do stavění. 
Nakonec jsme sněhuláky měli 

dva. Taky jsem se naučila bruslit 
a zahráli jsme si hokej na míst-
ním rybníku, kde se toho dne se-
šlo snad celé město! Sníh a zima 
jsou rozhodně zajímavou zkuše-
ností, ale myslím, že zůstanu věr-
ná svým kraťasům a tričku!

UČIT SE LYŽOVAT V 18 
JE DOCELA VÝZVA!
Zozoaga Yaretzi Paola Ramos 
/Mexiko D4140 – RC Praha 
Staré Město/
Překlad: Magdaléna Manková

Měla jsem možnost vyzkou-
šet si sáňkování, sjezdové 

lyžování a běžky. Běžkování pro 
mě bylo ze všeho nejnáročnější, 
přestože se to na první pohled 
může zdát naopak nejjednodušší, 
když vlastně jedete jenom po ro-
vině. Je to opravdu náročné, a je 
vtipné sledovat, když jsou malé 
děti lepší než vy. Po nějaké chvíli 
jsem to začala mít aspoň trochu 
pod kontrolou, ale nejbezpečněj-
ší způsob zastavení bylo nadále 
spadnutí na zem. Sjezdové lyžo-
vání bylo daleko jednodušší! Asi 
to bude tím, že jsou tam větší 
boty, které nejsou tak ohebné, 
což pomáhá více lyže ovládat. 
V Herlíkovicích jsem měla mož-
nost sjet si kopec i na skibobu, 
což bych přirovnala asi k malému 
kolu, které má ale místo kol na 
sobě lyže. Bylo to super, ale hroz-
ně mě z toho bolely nohy. Sníh je 
skvělý, zažívám s ním spoustu 
legrace, a rozhodně mi bude chy-
bět, až se vrátím zpět do Mexika!

MASOPUST
Yu-Ching Yang 
/Tchaj-wan D3523 – RC Český 
Krumlov/
Překlad: Magdaléna Manková

Tenhle zážitek byl naprosto 
úžasný! Nic podobného 

jsem před tím nezažila a byla to 
prostě paráda! Všichni by tohle 
měli zažít. V jeden den se celá 
vesnice obleče do kostýmů, cho-
dí se dům od domu, tančí se, 
všichni dostanou něco dobrého 
k jídlu a k pití, všichni tančí 
a zpívají! Je to jedna velká party, 
která naruší každodenní ticho 
vesnic a všichni se veselí a mají 
radost. 
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zprávy
KLUBOVÉ

Více fotografií z akcí najdete 
v elektronické verzi časopisu:
www.rotarygoodnews.cz

na Hanku Gamrot nápad, který mě v ten okamžik napadl. Hanka 
kvitovala, že to by byl skvělý projekt, ale mně v tu stejnou chvíli 
došlo, že s tímto projektem nejsou spojeny téměř žádné vstupní 
náklady. Distriktní grant (pro ty, kteří náhodou nevědí) má totiž 
mj. tu podmínku, že klub na projekt přispívá podle výše daru klubu 
do Nadace a v případě našeho klubu bychom museli přispět na 
projekt distriktního grantu minimálně 500 USD. Zkrátím to, nápad 
neprošel. „Nevadí, Hani, my dáme na klubu hlavy dohromady a na 
něco přijdeme,“ rozloučily jsme se a ukončily mezinárodní hovor. 

A jak bylo řečeno, tak se stalo. Jen namísto Distriktního grantu 
(DG) jsme se rozhodli pro účast na Globálním grantu (GG). Tady 
patří veliké díky Michalu Slámovi za podporu a průvodcovství 
v celé škále možností GG. Michal je totiž právě ta zodpovědná 
osoba D 2240, se kterou budete v případě zájmu řešit GG. Máte-li 
nápad, dostatek odhodlání a tým pracovitých lidí, můžete přijít 
s vlastním projektem a žádat tak o jeho podporu z nadačního 
fondu. Základní podmínkou pro získání grantu je zacílení projektu 
na jednu ze sedmi oblastí zájmu, kterými jsou: budování míru 
a prevence konfliktů, prevence chorob a léčba, voda, sanitace a hy-
giena, zdraví matek a dětí, vzdělání, ekonomika a rozvoj a životní 
prostředí. Finanční rozsah GG pak představuje 30 000–400 000 
USD s tím, že na financování projektu se musí podílet i samotný 
klub. Protože jsme v tomto směru nováčci, do projektu jsme se 
rozhodli vstoupit ne jako jeho organizátoři, ale jen jako diváci. 

Až se mi chce hned v úvodu prozradit, že ve znojemském klubu 
vznikají dobré nápady vždy u sklenky vína. Stejně totiž, jako 
námět na Cyklotour 2024, vznikla i myšlenka na připojení se do 
Nadace u pohárku červeného.

le dost už o víně. Smysl a podstata tohoto článku jsou 
úplně někde jinde. Chci vám přiblížit, na základě vlastních 
zkušeností, poslání Nadace a podpořit tak práci a úsilí ka-

ždého, kdo se na ní podílí. Všechno vlastně začalo tím, že jsme se 
zúčastnili školení Nadace, kde jsme se dozvěděli mj. nezbytné in-
formace o principu fungování a podmínkách jednotlivých grantů. 
Způsobů, jakými se lze zapojit, existuje mnoho. My (myšleno čle-
nové RC Znojmo) jsme nejprve uvažovali o tom, že sami požádáme 
o Distriktní grant. Rozhodli jsme se totiž, že podpoříme rekon-
strukci inventáře jedné kaple na Znojemsku. Tady jsme ale narazili, 
protože církevní či obecní majetek z nadačního fondu nelze finan-
covat. „OK, nevadí, budeme tedy namísto toho dělat osvětu o fi-
nanční gramotnosti a základech podnikaní,“ vyhrkla jsem tehdy 

A

Z N O J M O

Zapojili jsme se 
do globálního grantu
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Nám toto působení přinese nové zkušenosti, poznání, nové přátele 
a hlavně ten hřejivý pocit z dobrého skutku. Realizátorům projektu 
pomůžeme finančně a propagací, která může přinést další přispě-
vatele. Takovéto „hostování diváka“ představuje přínos do rozpočtu 
projektu ve výši 1 000 + 100 USD. V našem případě bude klubový 
příspěvek ne 100, ale 1 000 USD (sami jsme se rozhodli o navýšení), 
celkový přínos pro projekt tedy bude 2 000 USD.

A jaký program jsme si vlastně vybrali? Na doporučení Michala 
jsme se spojili s Mikkem z RC Somero (Finsko), kde připravují mí-
rový projekt. Mikko nám poskytl potřebné informace, na základě 
kterých jsme se rozhodli podpořit právě finský projekt „The Peace 
Center in Kenya“. Jak název prozrazuje, jedná se o budování míro-
vého centra v Mombase (Keňa), jehož cílem je prevence násilí na 
dětech. Lilian z RC Mombasa nám pak zaslala detailní informace 
k programu prevence. Projekt je navržen tak, aby vytvořil bezpečné 
prostředí v domovech, školách a komunitách, tedy všude, kde děti 
tráví svůj čas. Do aktivit se zapojí mentoři a učitelé, kteří s dětmi 
budou vést debaty nebo hrát hry na daná témata. Děti by pak měly 
získat kromě vzdělání také sebeúctu, sebevědomí a schopnost uči-
nit zodpovědná rozhodnutí. Úspěchem bude také přechod z primár-
ního do sekundárního stupně vzdělávání. Kromě dětí budou do 
mimoškolních aktivit zapojováni také rodiče, kteří, bohužel ne 
ojediněle, sami páchají násilí na dětech. V rámci projektu budou 
pořádána sezení, na kterých budou probíhat diskuse o rodičovství 
a partnerství, jejichž cílem je posílení rodičovských dovedností. 

 Toliko alespoň základní informace o našem zapojení se do Globál-
ního grantu a o projektu samotném. Touto cestou přejeme tvůrcům 
projektu, ale i všem zapojeným lektorům a metodikům, aby jejich 
úsilí přineslo vytyčený cíl a podařilo se přinést mnohým dětem lepší 
život! Osobní poděkování patří Hance a Michalovi nejen za odbornou 
korekturu článku, ale především za jejich práci pro Nadaci!

Text: MARIE SMRČKOVÁ

100 000 Kč
Výnos adventního trhu spolu s naším příspěvkem 
pro malou Rozálku.

Rotary klub Klatovy realizoval řadu projektů vesměs 
charitativního charakteru. Byla to finanční pomoc 
slepeckému oddělení Městské knihovny Klatovy, 
azylovému domu Klokánek v Janovicích a nejčastěji 
klatovské Charitě. 

aposledy se rozhodl věnovat celý výtěžek z advent-
ního trhu konkrétní osobě, a tou je malá Rozálka 

postižená angelmannovým syndromem, který způsobuje 
snížení mentálních i motorických schopností. Odborná 
péče pracovníků centra Hájek, která je předpokladem ke 
zlepšení stavu, je velmi nákladná a veškeré náklady dopo-
sud nese rodina. Vzdor tomu, že adventní trhy byly vzhle-
dem k tragickým prosincovým událostem na Filosofické 
fakultě UK zkráceny a doprovodný program byl zrušen, 
podařilo se spolu s příspěvkem Rotary klubu shromáždit 
částku 100 000 Kč. Poděkování patří všem členům Rotary 
klubu, kteří se ve službě u stánku svědomitě střídali. Ale 
hlavní a největší dík náleží všem, kteří se u stánku zasta-
vili, přispěli na dobrou věc koupí svařáčku nebo punče, 
případně zakoupením hrnečku s vánočním motivem či 
příspěvkem do kasičky se jménem „Rozálka“. S potěšením 
lze konstatovat, že občané z Klatov i z okolí mají srdce ote-
vřené a nejsou lhostejní k lidským osudům. Rádi dodáme, 
že příspěvkem ve výši 300 EUR pomohli i přátelé z part-
nerského klubu v Chamu.

Text: VLADIMÍR RŮŽIČKA

K L A T O V Y

Splnili slib

N

2 000 USD
Náš celkový přínos pro projekt Globálního grantu 
z pozice „hostujícího diváka“.

zprávy
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Ples zahájil v sobotu 10. února prezident pořádajícího RC Petr 
Becher. Ve své řeči připomněl, že RC Ostrava International 
v loňském roce věnoval na různé charitativní projekty 450 000 Kč. 
Po guvernérce Distriktu 2240 Kataríně Čechové zdravici uzavřel 
náměstek primátora Ostravy Zbyněk Pražák.

oderátor Jiří Sedláček vyzval k předtančení hvězdy ze Star-
dance Jakuba Mazůcha a Adrianu Maškovou a hned poté přišla 

hlavní hvězda plesu, Jitka Zelenková. Pak došlo k tanci v maskách 
všech hostů, neboť ples měl přívlastek Benátského plesu. Po desáté 
hodině přišlo na pravidelné předání symbolických šeků z výtěžku 
prodeje punče, jenž probíhá ve spolupráci dvou ostravských Rotary 
klubů, RC Ostrava International a RC Ostrava, za pomoci pořadatele 
vánočních trhů, městské společnosti Černá louka. Vaření punče se 
také neobešlo bez Imperial hotelu Ostrava. Předávajícími tedy byli 
Lucie Lachová za RC Ostrava International, Jiří Hrček za RC Ostrava, 
Jan Šumbera za Černou louku a Monika Sýkorová za Imperial hotel. 
300 tis. Kč, jaký byl výsledek prodeje punče, bylo rozděleno Lidové 
konzervatoři a Múzické škole na projekt Struzielka, Nadaci Pavla 
Novotného, Nadaci Kulíšek a Vítkovické nemocnici. Již podruhé smě-
řoval výtěžek z takřka půlnoční benefiční dražby spolku Haima, je-
jímž patronem je Štěpán Kozub, který se svým kolegou Vladimírem 
Polákem (jinak také rotariánem) onu dražbu také řídili. Celkový vý-
sledek byl 49 tis. Kč. Plesová kapela Proxima byla hnacím motorem 
zábavy až do dvou hodin do rána.

Text: VLADIMÍR POLÁK, foto: JAN VLČEK

M

O S T R A V A 

XVI. charitativní ples 
RC Ostrava International

300 000 + 49 000 Kč
Výtěžek z prodeje punče ve prospěch projektů Struzielka, Nadace 
Pavla Novotného, Nadace Kulíšek a Vítkovické nemocnice spolu 
s letošním výnosem plesové benefiční dražby.
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52 794 Kč
Část výtěžku z každého prodaného punče věnoval 
náš klub Honzíkovi na elektrický invalidní vozík.

RC Opava v době předvánoční uspořádal prodej tradičního 
Rotary punče. Prodej probíhal každý adventní víkend. 
A stejně jako v jiných letech, tak i v letošním roce bude 
výtěžek z prodeje punče použit na dobročinné účely. 
 

elká část z výdělku pokryje náklady na letní tábor pro 
handicapované děti a dospělé, který se letos bude 

konat opět v Hradci nad Moravicí v hotelu Belaria Resort, 
který nám bude celý k dispozici a bez bariér. Na podzim 
roku 2023 se na náš RC obrátila s prosbou o pomoc ma-
minka dvacetiletého Honzy, který trpí neurodegenerativní 
spinální svalovou atrofií. Honza má typ této nemoci s vel-
kou progresí, je zcela imobilní, trvale napojený na umělou 
plicní ventilaci a potřebuje 24hodinovou péči. Honza je na-
vzdory své diagnóze velmi inteligentní, umí pracovat s po-
čítačem, rád cestuje a baví ho život. K důstojnému žití po-
třebuje spoustu kompenzačních pomůcek a jednou z nich 
je také elektrický invalidní vozík s individuální úpravou, 
který není z plné části hrazen zdravotní pojišťovnou. Vozík 
je vyroben, ale část doplatku stále chybí k tomu, aby ho 
mohl Honza používat. Vozík, který v současné době má, je 
již 7 let starý a dosluhuje. Náš klub se rozhodl této prosbě 
vyhovět a část výtěžku z každého prodaného punče věnoval 
Honzíkovi na nutné náklady. Maminku Honzy jsme pozvali 
na naši pravidelnou schůzku a šek s vybraným finančním 
obnosem jsme předali. Honzovi přejeme, aby měl vozík 
doma co nejdříve a mohl se důstojně řídit svým heslem: 
„Přes překážky až ke hvězdám.“

Text: IVA PUCHKÁ

O P A V A

Vánoční bilance

V

Rotary klub Trebišov pravdepodobne patrí medzi najmenšie kluby, 
no môže sa pochváliť mnohými aktivitami. Po minuloročnej 
záchrane miestnej pamiatky sa opäť venoval histórii. Tentokrát 
pripravil vzdelávací projekt s názvom Stratení susedia. 

ieľom projektu bolo pripomenúť žiakom a širokej verejnosti 
zaniknutú židovskú komunitu v mestečku Sečovce. Projekt 

obsahoval niekoľko edukačných rovín. Prvou aktivitou boli pred-
nášky zamerané na históriu, zvyky a tradície židovskej komunity. 
Dopoludňajšie prednášky boli určené pre žiakov miestnej strednej 
školy, večer pre širokú verejnosť. No prednáškami projekt len začínal. 
Vybraní žiaci sa po samoštúdiu aj po ďalších stretnutiach s lektormi 
rozhodli pripraviť elektronický náučný chodník ulicami mesta. Po-
mocou QR kódov umiestnených na budovách sa budú môcť žiaci 
iných škôl, návštevníci aj turisti oboznámiť s miestami, kde žili stra-
tení susedia. Ďalšia skupina žiakov pracovala na trojrozmernej ma-
kete mesta zo začiatku 20. storočia. Súčasťou projektu bolo aj vydanie 
knihy Židovské Sečovce, ktorú účastníci dostali. Po šiestich mesia-
coch aktivít žiaci predstavili projekt verejnosti na záverečnej konfe-
rencii, ktorá sa uskutočnila 22. februára 2024 v Sečovciach. Okrem 
prezentácie náučného chodníka a makety mesta žiaci pripravili 
program s dramatizáciou a hudbou. Zaujímavosťou bola ochutnávka 
židovskej kuchyne, ktorú tiež pripravili žiaci školy pod vedením maj-
sterky odbornej prípravy. Na konferencii sa zúčastnilo veľa pozva-
ných hostí a veľký počet miestnych obyvateľov. Projekt bol ukončený, 
no nebol len jednorázovou aktivitou, ale bude svoju vzdelávaciu 
funkciu plniť aj dlhšie. Ostanú po ňom tabuľky v uliciach mesta, in-
formačné tabule na chodbách školy, aplikácia o histórii komunity 
dostupná na školskom aj mestskom webe. Projekt bol spolufinanco-
vaný z dištriktového grantu 2023/24 a z prostriedkov RC Trebišov. 
Koordinátori projektu boli členovia RC Trebišov a učitelia Spojenej 
školy v Sečovciach. Veríme, že projekt Stratení susedia cieľ naplnil. 

Text: PETER SKENČÁR

C

T R E B I Š O V

Stratení susedia
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I N  M E M O R I A M

V čase předvelikonočních pří-
prav nás zaskočila zpráva, že 
nás ve věku 79 let navždy opus-
til náš přítel Doc. MUDr. Karel 
Karpaš, CSc., který byl před 30 
lety jedním ze zakládajících 
členů již po třetí obnovovaného 
Rotary klubu Hradec Králové. 
Karel se narodil 21.7.1944 v Tá-
boře. Celé mládí a dětství byl 
veden k úctě k lidem, k dobré-
mu chování, k lásce a velkému 
rodinnému soužití. Rodina byla 
velmi společenská, Karel prožil 
dětství a mládí aktivně v Jis-
tebnici a Jaroměři. Celý profes-
ní život strávil ve Fakultní ne-
mocnici HK, kde v letech 
1991–2009 vedl ortopedickou 
kliniku. Po roce 2010 nadále 
působil ve FNHK, věnoval se vý-
uce studentů a vedl ambulant-
ní poradnu. Výuce studentů se 
věnoval naplno do posledních 
svých dní. Se svou drahou po-
lovičkou Eliškou rádi navštěvo-
vali kulturní akce a Klicperovo 
divadlo a vedli k tomu i své dvě 
dcery (Lindu a Karolínu) a pět 
vnoučat. Pro náš klub zůstane 
jako jeden z nejaktivnějších za 
celou dobu 30 let jeho působe-
ní v klubu. Rotary pro něj bylo 
víc než pouhé členství, bylo to 
jeho velké hobby, koníček, mi-

lovaná aktivita. Dlouhodobě se 
podílel na činnostech RC HK 
a distriktu v mnoha oblastech 
a v letech 2007-2008 byl zvolen 
prezidentem Rotary clubu Hra-
dec Králové. Byl u všech vět-
ších humanitárních akcí klubu, 
podílel se na projektech chari-
tativních koncertů Tmavomodrý 
večer a koncertů Nadačního 
fondu pro nadané studenty, je-
jichž nedílnou součástí byli 
jeho milovaní BONI PUERI, 
operní pěvkyně Andrea Kalivo-
dová a zpěvačka Lucie Bílá. Byl 
i motorem vnitřních klubových 
akcí a společných setkání. Není 
proto divu, že byl za své záslu-
hy vyznamenán Cenou Tomáše 
Bati. Odchází nám tak nejen 
milovaný člověk a přítel, ale 
také kus novodobé historie hra-
deckého klubu. Jeho život byl 
bohatý a naplněný láskou ke 
svým bližním, který na své oko-
lí působil velmi pozitivně a mi-
loval lidi kolem sebe. Čest jeho 
památce.

ROMAN ŠIMEK

S hlubokým zármutkem ozna-
mujeme, že dne 22. 1. zemřel po 
dlouhé nemoci náš rota riánský 
přítel Ing. Stanislav Kotrčka. 
Standa byl jedním ze znovuza-
kladatelů RC Tábor a nositelem 
odznaku PHF. Významně v na-
šem klubu garantoval partner-
ství i spolupráci v řadě společ-
ných projektů s RC Annapolis 
USA. Profesně byl vysoce uzná-

vaným manažerem v oboru těž-
ba stavebních hmot. Odešel 
vzorný manžel, otec, děda, váš-
nivý myslivec a vynikající ka-
marád. Čest jeho památce, 
bude nám moc chybět. 

KAMARÁDI 
Z RC TÁBOR

Odešel jeden z významných 
členů novodobé historie 
československého 
rotariánství – Karel Karpaš

Ing. Stanislav Kotrčka

Gastronomický festival Naše chutě již řadu let nabízí lidem 
v Táboře možnost ochutnat vybrané lahůdky z nejen táborských 
restaurací. Letos stejně jako loni spojil síly s uskupením 
Pomoc Ukrajině Tábor a v sobotu již podruhé společně nabídli 
návštěvníkům možnost ochutnat ukrajinskou kuchyni a hlavně 
podpořit dobrou věc.

aké letos jsme nabídli svou pomoc, projekty Naše chutě 
a Pomoc Ukrajině Tábor se spojily, aby opět podpořily Ukra-

jinu a ukrajinské lidi. Letos se oproti loňsku restaurace nezapojily, 
všechno jídlo je vařené ukrajinskou komunitou z Tábora," vysvětlil 
jeden z pořadatelů Jan Čulík. Ukrajinských žen se do přípravy jídel 
zapojilo kolem dvacítky. Radost z vydařené akce neskrýval ani 
Vasyl Yurkiv ze spolku Pomoc Ukrajině Tábor. „Loni jsme ještě ne-
měli zkušenosti a nebylo to tolik rozjeté. Dnes už lidé znají ukra-
jinská jídla a vědí, na co mají chuť. Letos jsme udělali například 
třicet kilo šašliku a už je skoro pryč, přitom je teprve krátce po 
poledni. Lidem zkrátka chutná. Největší zásluhu na tom mají naše 
ženské,“ uvedl se smíchem.

Text: FRANTIŠEK BOBEK

T

T Á B O R

Chutě Ukrajiny

Poděkování
Rotary klub Tábor pomohl v roce 2023 zprostředkovat koupi 
vozidla pro podporu zásobování vojáků armády Ukrajiny.
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S E M I N A R

Rotary's Digital Revolution: 
Embracing the Future 
of Rotary Magazines

t was dedicated to uncovering 
strategies and sharing success 
stories, AI and other technolo-
gies. The goal is a thriving dig-

ital future, while maintaining traditional 
print values. The seminar's journey into the 
areas of content sharing and navigating 
copyright provided fertile ground for dis-
cussions to reshape the future of Rota-
ry's editorial efforts. The seminar ended 
with great agreement as to its success and 
excitement for future events, including 
a regional meeting in Prague in 2025 to 
ce lebrate 100 years of Rotary in Czechoslo-
vakia, and a world seminar in 2027 in Evan-
ston, Illinois. 

Text: IPDG GEORGE J. PODZIMEK 

I
A workshop of Rotary 
regional magazine editors, 
led by Jeffry Cadoretto 
(RI Communications 
Committee), set out on 
a mission to redefine 
the nature of magazine 
publishing in the digital 
age. The workshop featured 
innovations to transform 
traditional magazine 
formats into dynamic, 
meaningful platforms. 

M E D I A

History of the 
Rotary Global 
Media Network
Rotary International today 
claims a unique communications 
network. 

otary magazine is the official 
English-language magazine of 

Rotary, which is published at world 
headquarters in Evanston, Illinois, 
USA. The Rotary Global Media Net-
work (formerly Rotary World Maga-
zine Press) is made up of 32 licensed 
regional magazines that are inde-
pendently produced in their coun-
tries across the globe. The 32 regional 
magazines are published in 26 differ-
ent languages, distributed in more 
than 130 countries, and have a com-
bined circulation of more than 
754,000. This successful communica-
tions network has steadily grown 
throughout the century along with 
Rotary itself. The first issue of The 
National Rotarian, predecessor to 
The Rotarian and today Rotary mag-
azine — the official magazine of 
Rotary was published in January 1911.

Text: JENNIFER GILBERT 

R
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KATARÍNA ČECHOVÁ
Governor of District 2240

G L O S S A R Y

Dear readers!

t is an honour to welcome you once 
again to the pages of Rotary Good 
News - our magazine, where we share 

the most relevant information about our 
movement and our plans to contribute to 
a better world and a happier life for the peo-
ple around us. In our annual goal-oriented 
activities, several common milestones unite 
our Rotary clubs. One of the most signifi-
cant is the annual conference of our Rotary 
International District 2240 Czech Republic 
and Slovak Republic.

The District Conference is a unique oppor-
tunity to bring together members and lead-
ers of Rotary and Rotaract Clubs and Dis-
tricts, distinguished guests, alumni and also 
visiting students from around the world who 
have currently spent their exchange study in 
one of the cities of our beautiful countries. 
The District Conference is a place for us to 
take a review of our common and individual 
achievements, merits and results, to present 
awards to the best not only among Rotari-
ans, to inform about our activities, but also 
about our plans and tasks for the next peri-
ods. The conference is also the most direct 
and realistic platform to strengthen and de-
velop existing relationships between our 
members and clubs, and a space to create 
new contacts and friendships.

The 2024 District Conference will be held 
in Bratislava for the first time in modern Ro-
tary history. It will be held on Saturday, May 
18, 2024 at the Radisson Blu Carlton Hotel. 
However, it will not only be exceptional just 
for this reason. Much more significantly it 
will be made special by the personal pres-
ence of the incoming President of Rotary In-
ternational, Stephanie A. Urchik at our Dis-
trict Conference. Rotary International 
President-Elect Stephanie A. Urchik will ar-
rive in our district a few days prior to the 
conference, attend meetings of several Ro-
tary clubs, meet with Rotaract club officers, 
as well as our alumni and Rotex representa-
tives. The presence of the incoming Presi-
dent of Rotary International will also be an 
opportunity to consult with club and district 
leaders at a working meeting on Friday, May 
17, 2024, when the first part of the social 
part of our program will also take place. The 
aim of the social programme is primarily to 
show the participants the beauty and charm 
of Bratislava. 

The programme of the conference is rich 
and varied, with an emphasis on topics that 
are of key importance to us. Let me single 
out some of the highlights that await us at 
the conference:

After the Opening Ceremony and speech-
es by distinguished guests, the floor will be 
given to the incoming President of Rotary 
International to read and deliver a message 
from Rotary International President Gordon 
McInally to our members. Following a report 
on the activities of District 2240 in 
2023/2024, there will be time to present DGE 
Josef Melecky's priority goals for the coming 
year and the introduction of the next Gover-
nor nominees for the next two Rotary years.

The main theme of the conference, which 
will be the subject of a panel discussion in 
a separate time block, will be the culture of 
cooperation in Rotary and its translation 
into cooperation with the community in the 
places where our Rotary clubs operate or 
will operate in the future. There are cities 
and towns where our clubs have built strong 
relationships with the public constituents, 
the business community, and the non-profit 
organizations operating in their region, and 
are socially recognized and respected, but 
this is not the case everywhere or always. 
An interactive discussion also featuring in-
coming President Stephanie Urchik could be 
inspiring and beneficial for all clubs and 
members who are considering ways to 
strengthen and expand the impact of their 
efforts and activities on their neighborhood 
and community.

In addition to the District Rotary Confer-
ence, the annual conference of the Rotaract 
Clubs of our District will be held at the Ra-
disson Blu Carlton Hotel. Their representa-
tives will also appear on our program with 
a report on their activities and plans for the 
near future. The importance and focus on 
youth service in our movement will also be 
highlighted by the closing address by the 
foreign exchange students, providing a fes-
tive climax to the DISTRICT Conference.

I

O S T R A V A

XVI. Charity Ball 
RC Ostrava 
International
The ball in the Imperial Hotel Ostrava 
was introduced by President Petr 
Becher. In his speech, he mentioned 
that last year the club donated CZK 
450,000 to charity. The speech was 
followed by the Governor of District 
2240 Katarína Čechová and the Deputy 
Mayor of Ostrava Z. Pražák.

he main star of the ball, Jitka Zelenk-
ova, came after the pre-dance of the 

Stardance stars J. Mazůcha and A. Mašková.
The proceeds from the sale of punch (in 
cooperation with RC Ostrava International 
and RC Ostrava) were presented in the 
amount of CZK 300,000. The amount was 
distributed among the People's Conserva-
tory and Music School for the Struzielka 
project, Pavel Novotny Foundation, Kulíšek 
Foundation and Vítkovice Hospital. For the 
second time, the proceeds from the mid-
night benefit auction went to the Haima 
Association, whose patron is Štepán Kozub, 
who together with his colleague Vladimír 
Polák (also a Rotarian) chaired the auction. 
The total result was 49 000 CZK. 

Text: VLADIMÍR POLÁK, Photo: JAN VLČEK

T
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T R E B I Š O V

Lost Neighbours
The aim of the project was to 
commemorate the vanished 
Jewish community in the town  
of Sečovce. The project included 
several educational planes — 
lectures on the history, customs 
and traditions of the Jewish 
community or an electronic 
educational trail through the 
streets — using QR codes on  
the buildings, school children, 
visitors and tourists will be able 
to get acquainted with the  
places where the vanished 
neighbours lived. 

choolchildren have also been 
working on a  three-dimen-

sional model of the town in the early 
1900s. Part of the project was also 
the publication of a book, Jewish 
Sečovce, which the participants 
received... An interesting feature was 
the Jewish cuisine degustation, 
which was prepared by the school 
children as well. The project was not 
a one-off activity, but it will continue 
its educational function for a longer 
period of time. It will be followed by 
signs in the streets of the town, infor-
mation boards in the corridors of the 
school, and an application about the 
history of the community available 
on the school and town web sites. 
The project was co—funded by the 
2023/24 district grant and RC Tre-
bišov funds. 

Text: PETER SKENČÁR

S

supplement

his was my very first month filled 
with love joy and lots and lots of 

laughter. Commonly laughed about was fre-
quent mistakes I make that don't quite 
translate although they often remind me of 
how great a job I am doing. This month 
I visited the most popular tourist attrac-
tions which I loved such as the Charles 
Bridge, Prague Castle, many amazing veiws 

and hikes as well as breaking the ice pud-
dles near the cottage (which was definitely 
a highlight of mine). I also took part in eat-
ing meat from a pig-sticking festival inwhich 
every single part of the pig is used and went 
on a day trip to Dresden to get my VISA.

Matilda Jacob 
Austrálie D9685 — RC Prague Inter.

First Month 
in Prague

he Rotary Belgium marked its 10th 
anniversary in Brussels. I and my 

host dad, governor of District 2150, visited 
the ceremony. Ten selected students, and 
I was one of them, went to congratulate 
Rotary on its milestone. The ceremony con-
tinued with a nice concert. The highlight of 
the event was a huge cake presented to 
members of the Rotary Belgium, and all 
were served a piece of that delicious cake. 
Then we took part in a huge march of some 
20 thousand for climate protection! The lat-

est issue of the Rotary Belgium newspaper 
carried a front-page picture of that huge 
cake, the president of Rotary Belgium and 
other honorary members of the club, and 
I was there too, standing next to everyone 
and happily applauding!

Arina Deineka
RC Poprad — Belgie, D2150

I N B O U N D S

A wonderful day 
in Brussels

O U T B O U N D S

T

T
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The first Rotary Club 
in Czechoslovakia

The first RC in Czechoslovakia, 
the Rotary Club of Prague, was 
inaugurated on 14 September 1925, 
the day of the birthday of Jan 
Masaryk, the leading initiator 
of its foundation. 

he initial informative meeting 
for those interested in member-

ship took place on 14 September 1924 
in parallel with Jan Masaryk's birth-
day party at his apartment in Prague 
Castle. The attendees included Miloš 
and Václav Havel. The first president 
of the club was lawyer Antonín Sum, 
a Czechoslovak diplomat. At the 
same time, RC Prague became the 
cornerstone for the establishment of 
clubs in nine other cities. In 1927 all 
the clubs together formed the Czech-
oslovak Rotary District numbered 66. 
Its first governor was a member of 
the Prague Rotary Club, Josef Schulz.

Text: SVATOPLUK K. JEDLIČKA

T
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On February 2nd 2024, Prague's Lucerna 
hosted the gala premiere of "One Life," 
featuring Anthony Hopkins as the 
legendary British humanitarian Sir 
Nicholas Winton. 

he event was a tribute to his extraor-
dinary life, notably his lifelong dedi-

cation to Rotary and his status as the first 

recipient of Rotary International's Global 
Humanitarian Award. I warmly invite you 
all to experience the moving story of a true 
hero by watching the film 'One Life' in our 
cinemas. This film not only depicts the 
heroic deeds of Sir Nicholas Winton but 
also celebrates his lifelong commitment to 
changing the world for the better.

Text: PATRIK PROCHÁZKA

Gala Premiere 
of "One Life": 
Honoring 
Sir Nicholas 
Winton's Rotary 
Legacy and 
Humanitarian 
Impact

On March 2, 2024, Olomouc hosted 
participants of the District Training 
Assembly. Of the 72 clubs in RI District 
2240, 61 clubs were represented with  
62 votes. 

he guest of honor at the meeting was 
Janka Jakabos, RI Zurich Regional 

Office representative. She presented the 
basic concept of Rotary development and 
conducted a workshop on "Expanding the 
membership base — working methods, 

resources, opportunities". Josef Melecký, 
future district governor, also presented his 
concept of district activities. Due to the 
approaching 100th anniversary of the first 
Rotary Club in Czechoslovakia (RC Prague 
was inaugurated on 14 September 1925), 
increased emphasis will be placed on pub-
lic relations. Also announced was the Dis-
trict Conference, which will be held in Bra-
tislava on 17-19 May 2024 to be attended by 
future RI President Stephanie A. Urchik.

Text and Photo: SVATOPLUK K. JEDLIČKA

P R A G U E

District Training 
Assembly 2024

O L O M O U C

T
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Těšíme se 
do Bratislavy!
DISTRIKTNÍ KONFERENCE
BRATISLAVA 
RADISSON BLU CARLTON HOTEL
17.–18. 5.

aktivity

kluby

P O Č T Y  K L U B Ů

ROTARY: 36 851
ROTARACT: 10 732
INTERACT: 15 291
RCC: 12 938K 20. 2. 2024

ROTARY
ČÍSLA
GLOBÁLNĚ

P O Č T Y  Č L E N Ů

ROTARY: 1 172 671
ROTARACT: 161 606
INTERACT: 351 785

D AT U M P O Ř A D AT E L A K T I V I TA M Í S T O

Aktualizovaná data konání akcí 
si prosím ověřte na 
rotary2240.org

Beroun
Brno 
Brno City 
Broumov  
České Budějovice 
Český Krumlov 
Frýdek-Místek 
& Kopřivnice 
Hluboká n. Vltavou  
– Golf 
Hradec Králové 
Cheb/Eger
Jičín – Nymburk 
Jihlava 
Jindřichův Hradec 
Karlovy Vary 
Klatovy 
Kroměříž 
Liberec, Jablonec 
Most 
Olomouc 
Olomouc City 
Opava 
Ostrava 
Ostrava City 
Ostrava International
Pardubice 
Písek 
Plzeň 
Plzeň Beseda 

Poděbrady 
Prag Bohemia 
Praga Ekumena 
Prague International 
Prague Platinum 
Praha 
Praha City
Poděbrady SPA – satel. 
klub Praha City 
Přerov 
Prostějov 
Tábor 
Telč 
Telč – satelitní klub 
Prague Golf 
Třebíč 
Trutnov 
Uherský Brod 
Valtice – Břeclav 
Zlín 
Znojmo

R O TA R A C T

Brno
Hradec Králové
Prague International 
(v zakl.)
Zlín
Most

R O TA R Y  K L U B Y  / Č R / R O TA R Y  K L U BY  / S R /

Banská Bystrica 
Banská Bystrica Classic 
Bratislava 
Bratislava Danube 
Bratislava Interna tio nal
Trnava – satel. klub  
Bratislava International 
Dunajská Streda 
Košice 
Košice – Country 
Košice Classic 
Levice 
Liptovský Mikuláš 
Martin 
Nitra 
Nitra Harmony 
Nové Zámky 
Piešťany 
Poprad 
Prešov – Šariš

Rožňava 
Spišská Nová Ves 
Stupava Záhorie 
Trebišov
Trenčín 
Zvolen
Žilina
Žilina International 

R O TA R A C T

Banská Bystrica
Bratislava Danube 
Martin 
Košice 
Košice Classic

R O T E X

Společně pro ČR a SR

26. 4.–10. 5.  RYE CZ&SK  Eurotour – inboundi ČR + SR  Evropa

30. 4.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 3/2024 (vychází 13. 6.)  všeobecná aktivita

10. 5.   Golfový turnaj pro ICTUS Hluboká

16.–19. 5.  RYE CZ&SK  Distriktní konference – inboundi ČR + SR  Bratislava

17.–18. 5.  RYE CZ&SK Distriktní konference   Btratislava

25.–29. 5. RI Rotary International Convention Singapur

30. 6.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 4/2024 (vychází 13. 8.)  všeobecná aktivita

2 0 2 5

9.–13. 2.   RI International Assembly Orlando, USA

21.–25. 6. RI Rotary International Convention Calgary, Kanada



Nebýt Dany,

děti by šly do ústavu
Pomáhat dětem, aby nepřišly o domov,
rodinu a bezpečí, můžete i Vy!

Jděte na www.sos-zachranari.cz
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Let us take care of your event

ELEGANTLY POISED ABOVE 
the city of a hundred spires
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Czech Republic's
Leading Business

Hotel

• 200 m from the Prague City Center

• 539 Rooms & Suites

• Bellevue Conference Hall | 24 floor

• Modulable event space 727 m2

• 24 Meeting rooms

• Executive Club | 22 floor

• Spa & Gym | 25 floor

• Restaurants & Bars

• Indoor & outdoor car parking

• Bus parking

@CORINTHIAPRAGUE
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